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ادامه روند نزولی نرخ بهره بین بانکی

نرخ سود 
۲۳.۴۴ درصد شد

۲.۷ میلیارد دلا ر منابع 
ایران در عراق آزاد شد

مالیات عملکرد 
۴ میلیون مودی صفر شد
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سرمقاله

ضرورت 
پایدار سازی مشاغل

ویژگی مشاغل خانگی کم 
سرمایه بر بودن و درآمدزایی 
بالای آن  اســت. مشاغل 
خانگی به دلیل سودآوری 
و تنوع رشــته ها و نبود بوروکراسی های پیچیده 
اداری مورد استقبال بسیاری از فعالان و صاحبان 
مشاغل قرار دارد. ایجاد و توسعه اشتغال خانگی در 
قالب تشکیل تعاونی های مشاغل خانگی می تواند 
از سوی بسیاری از خانوارها به ویژه زنان، جوانان 
جویای کار و فارغ التحصیلان دانشــگاهی دنبال 
شود. در عین حال راه اندازی تعاونی های تامین نیاز 
مشاغل خانگی به منظور کاهش هزینه ها و سهولت 

تامین مواد اولیه...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه ۲

۴

فرصت سازی برای 
حضور دانش بنیان ها 
در کشورهای همسایه

کارآفرینی برای اقشار آسی بپذیر بانوان تسهیل می شود

تخفیف مالیاتی برای کسب وکارهای کوچک
صفحه۲

صفحه۳

اقتصاد  ایران  ۴.۷  درصد  رشد  کرد
در   سه   ماهه   چهارم   سال   2۰22  ؛

معاون اول رئیس جمهور در نشستی سه ساعته با 
۱۸ نفر از مدیران و فعالان کســب و کارهای بزرگ 
دیجیتال در کشور، به بررسی مسائل و مشکلات این 
حوزه پرداخت و رویکرد دولت سیزدهم به اقتصاد 
دیجیتال را نگاهی فرصت محور و تحول ساز خواند. 
محمد مخبر در نشســت با مدیران و فعالان کسب 
و کارهای بزرگ دیجیتال کشــور با تأکید بر اینکه 
مشکلات کشور در زمینه های بیکاری، مسکن، حمل 
و نقل و بهره وری پایین، با نگاه سنتی و ابزار سخت 
افزاری قابل حل نیست، به تغییر رویکرد کشورهای 
جهان به اقتصاد دیجیتال اشاره و تصریح کرد: کسب و 
کارهای اینترنتی و اقتصاد دیجیتال بزرگترین سهم را 
در کمک به دولت برای حل مسائل مردم دارند. مخبر 
با اشاره به مزیت های کشور از جمله رتبه اول انرژی 
دنیا، ظرفیت های کشاورزی و معدنی و دسترسی 
به دریا و سواحل تأکید کرد: ظرفیت بالای اقتصاد 
دیجیتال در رشد تولید ناخالص داخلی قابل مقایسه 
با هیچ یک از ظرفیت های طبیعی و جغرافیایی کشور 
نیســت چرا که همه آن ظرفیت ها نیز می تواند در 
خدمت اقتصاد دیجیتال قرار گیرد. معاون اول رئیس 
جمهور نیاز به سرمایه گذاری اندک اولیه، سرعت 
بازگشت بالای سرمایه، بهره وری بالا و محور بودن 
نیروی انسانی را از مهمترین خصوصیت های اقتصاد 
دیجیتال برشمرد و گفت: اقتصاد دیجیتال تاکنون 
در تولید ناخالص داخلی کشور سهمی ۷ درصدی 
داشته است و با توجه به ســهم بالای این حوزه در 
اقتصاد کشورهای پیشرفته و سایر نقاط جهان نشانگر 
آن اســت که به اهمیت و ظرفیت بالای این بخش 
توجه نشده است. مخبر در این جلسه که با حضور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، دبیر شورای عالی 
فضای مجازی و مدیران سکوهای اینترنتی و فعالان 

حوزه اقتصاد دیجیتال و...

اجتماعی

رئیس پلیس آگاهی فراجا از اجرای مرحله اول 
طرح سراسری مبارزه با سارقان مغازه در کشور 
خبر داد و گفت: در این راستا ۹۳ سارق دستگیر و 
۱۳۱ فقره سرقت کشف شد. سردار محمد قنبری 
افزود: ســرقت از مغازه به جهت داشتن برخی 
ویژگی ها و وجود اموال بــا ارزش و گران قیمت 
و سهولت در سرقت نسبت به دیگر سرقت های 
مشابه، همواره در کانون توجه سارقان بوده است.

 وی گفت: عوامل مختلفی در گرایش و رویکرد 
سارقان به ســرقت از مغازه دخالت دارند که از 
جمله تاثیــر گذارترین آن هــا را می توان به کم 
توجهی مال باختگان به نــکات ایمنی همانند 
دزدگیر و آژیر خطر، وجود نقــص در درب ها و 
قفل درب ها، پایین بودن ضریب ایمنی، وجود 
خلاء های قانونی در برخورد با سرقت، پایین بودن 

هزینه ارتکاب جرم و... اشاره کرد.
 رئیس پلیس آگاهی فراجا گفــت: بیش از ۵۰ 
درصد از ســرقت های مغازه در مراکز استان ها و 
کلان شهر ها اتفاق می افتد که معمولاً سرقت ها 
توسط سارقان حرفه ای صورت می گیرد. وی با 
اشاره به مرحله اول طرح مبارزه با سارقان مغازه 
افزود: برابر برنامه زمانبندی شده، اجرای مرحله 
اول طرح مبارزه با سارقان مغازه از ۲۵ اردیبهشت 
ماه ســال جاری به مدت دو روز در استان های 

سراسر کشور با محوریت پلیس آگاهی اجرا شد.
 ســردار محمــد قنبــری گفــت: با تــلاش و 
هماهنگی های انجام شــده پلیس موفق شــد 
تعداد ۹۳ نفر ســارق و ۹ نفر مالخر را دستگیر 
کند و همچنین ۱۳۱ فقره ســرقت نیز کشــف 
شد. وی ضمن هشدار به صاحبان مغازه در این 
خصوص با اشــاره به اینکه در صورت امکان از 
در های الکترونیکی و ضد سرقت استفاده کنید، 
گفت: پول نقــد بیش از حد معمــول در مغازه 

نگهداری نکنید و آن را سریعا به بانک بسپارید.
 این مقام ارشــد انتظامی با اشــاره بــه ارتباط 
مســتقیم افزایش ضریب ایمنی مغازه با کاهش 
وقوع سرقت، افزود: بررســی های پلیس نشان 
می دهد، اســتفاده از تجهیزات ایمنی مناسب 
مانند دوربین های مداربســته، دســتگاه های 
هشدار دهنده و... می تواند سارقان را در دستیابی 

به اهداف شوم خود ناکام بگذارد.
 وی با بیان اینکه کارآگاهــان پلیس آگاهی در 
برخورد با ســارقان قاطعانه وارد عمل می شوند، 
صاحبان مغازه را به رعایت هشــدار های پلیسی 
توصیه کــرد و در این خصوص از شــهروندان 
خواســت در صورت هر گونه موارد مشــکوک 
بلافاصله با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تماس 

بگیرند.

۷ فیلم جدید اکران موفق شدند تا طی ۳ روز نخست 
نمایش خود، ۵ میلیارد و ۱۷۱ میلیون تومان فروش 
داشته باشــند که این آمار با توجه به عدم تبلیغات 
برای این آثار، یک روند قابل قبول محسوب می شود.

همان گونه که انتظار می رفت، عمده فیلم های جدید 
اکران توانستند عملکرد قابل قبولی در افتتاحیه داشته 
باشند تا در ادامه، امیدهای بسیاری نسبت به گیشه 

این فیلم ها وجود داشته باشد.
از میان این ۷ فیلم، کمدی شــهر هــرت، بهترین 
عملکرد را داشت و موفق شــد تا طی ۳ روز نخست 
نمایش خود، حدود ۵۲ هزار نفر را به سینما کشانده 
و ۲ میلیارد و ۷۵۰ میلیون تومان نیز فروش داشته 
باشــد.فیلم کریم امینی، جدی تریــن رقیب برای 
فسیل است. شهر هرت در این ۳ روز، بدون تبلیغات 
آن چنانی، موفق شد تا بیشترین میزان فروش را در 
میان آثار جدید داشته باشــد و بنابراین اصلا دور از 
انتظار نیست که این فیلم بتواند افق های بلندتری از 

میزان استقبال مخاطب را فتح کند.
کت چرمی، دومین فیلم پرفروش بسته جدید اکران 
است. نخستین ساخته حسین میرزامحمدی موفق 
شد تا طی ۳ روز نخست نمایش خود، حدود ۱۷ هزار 
نفر را به سینماها کشانده و ۹۶۰ میلیون تومان نیز 
بفروشــد.مصلحت، تاکنون عملکرد خوبی از خود 
به نمایش گذاشــته و توانســته برخلاف فیلم های 

این چنینی، خود را در صدر نگــه دارد. جدیدترین 
ساخته حسین دارابی موفق شده با جذب حدود ۱۲ 
هزار مخاطب، به گیشه ۵۸۰ میلیون تومانی دست 
یابد که البته گیشه ای پررونق تر برای این فیلم نیز دور 

از انتظار نیست.
فیلم مجید توکلی نیز چهارمین افتتاحیه پررونق را 
در میان فیلم های جدید اکران داشته است. عروسی 
مردم طی ۳ روز نخســت نمایش خــود، ۱۱ هزار 
مخاطب داشــت و ۵۷۵ میلیون تومان نیز فروخت. 
تا همین جا مشخص اســت که رقابت بین عروسی 
مردم و مصلحت برای پیشی گرفتن از یکدیگر، تا چه 
اندازه میلیمتری و نزدیک است.تصور بسیار کمتر از 
انتظار ظاهر شده است. فیلمی که در هفته منتقدان 
کن نمایش داده شد و از بازیگرانی چون لیلا حاتمی 
و مهرداد صدیقیان بهره می برد، در افتتاحیه خود، 
تنها پذیرای ۲۸۰۰ نفر بود و ۱۶۱ میلیون تومان نیز 
فروخت که قطعا بسیار کمتر از آن چیزی است که از 

این فیلم انتظار می رفت.
نگهبان شب میرکریمی نیز عملکرد چندان مناسبی 
از خود نشان نداد و با جذب حدود ۲۶۰۰ مخاطب، 
۱۴۰ میلیون تومان فروش داشت که انتظار می رود با 
بهبود وضعیت تبلیغات، روند استقبال از این فیلم که 
در جشنواره فجر با اقبال خوبی مواجه شده بود نیز 

مطلوب تر شود.

رییس دانشــگاه تهران از آمادگی این دانشــگاه برای 
ایجاد شبکه همگرایی نخبگانی جهان اسلام خبر داد. 
ســیدمحمد مقیمی در دومین کنفرانس بین المللی 
»همزیستی مسالمت آمیز« در دانشگاه تهران گفت: ما 
آمادگی داریم شبکه همگرایی نخبگانی جهان اسلام را 
ایجاد کنیم تا بدون وابستگی به دولت ها در بستر فضای 
مجازی و حقیقی در قالب موسسات مردم نهاد فعالیت 
کند. وی با اشــاره به ویژگی های امت واحد اسلامی 
خواستار آسیب شناسی در این زمینه شد و گفت: عوامل 
بیرونی مانند دشمنان اسلام قرن ها با این دین مشکل 
داشــتند و هجوم تمدن ها و جنگ هایی که از بیرون 
جهان اسلام تحمیل شد از دیگر عوامل خارجی است 
ولی بی لیاقتی حاکمان در کشورهای اسلامی و جهل 
توده مردم از عوامل داخلی است که نقش آن کمتر از 

عوامل بیرونی نیست.
مقیمی ادامه داد: افراد و گروه های مختلفی برای این 
همگرایی سالها تلاش کردند و امروز خبرهای خوبی برای 
این همگرایی شنیده می شود ولی نخبگان دقت کنند که 
به عقل گرایی بپردازند و به عنوان کنش گران ویژه وظیفه 
خود را انجام دهند. وی افزود: تشتت و تفرقه ای که در 
جهان اسلام ایجاد شــده در حالی است که مسلمانان 
۵۰۰ سال تمدن درخشانی داشــتند. این همایش به 
دنبال همگرایی برای همزیستی مسالمت آمیز در جهان 

اسلام است و دانشگاه تهران آمادگی دارد تا به این هدف 
مقدس کمک کند. مقیمی افزود: فلسفه وجودی انقلاب 
اسلامی دستیابی به وحدت ملت های مسلمان است 
که آن را در حوزه های اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 
دنبال می کند. وی افزود: عوامل داخلی و خارجی تلاش 
کردند که پیام انقلاب اسلامی به خوبی در جهان شنیده 
نشود. من مقاله ای درباره مدیریت تعارض در این زمینه 
نوشتم. در همین دانشگاه سطوحی از تعارض داریم ولی 
باید مواظب باشیم این تعارض به اختلاف و تفرقه منجر 
نشود. وی از هدف و دشمن مشترک و همچنین وحدت 
کلمه به عنوان راه های از بین بردن اختلاف یاد کرد و 
گفت: رهبر انقلاب تاکید کردند که نخبگان وظیفه دارند 
از تشتتی که در جامعه اسلامی وجود دارد، جلوگیری 
کنند. رییس دانشگاه تهران با استناد به آیات وحدت 
بخش مانند آیه آخر سوره فتح گفت: همگرایی یک گام 
برای رسیدن به وحدت است ولی برای رسیدن به این 
هدف راه های بسیاری داریم. وی با اشاره به ویژگی های 
امت واحد اسلامی خواستار آسیب شناسی در این زمینه 
شد و گفت: عوامل بیرونی مانند دشمنان اسلام قرن ها 
مشکل داشــتند و هجوم تمدن ها و جنگ هایی که از 
بیرون جهان اسلام تحمیل شد ولی بی لیاقتی حاکمان 
در کشورهای اسلامی و جهل توده مردم از عوامل داخلی 

است که نقش آن کمتر از عوامل بیرونی نیست.

خطیب نماز جمعه تهــران گفت: محصول کارخانه 
ایمان و امید، موشک فراصوت فتاح بود که رونمایی شد 
و دل های مستضعفین و جبهه مقاومت را خوشحال 

کرد و سطح امنیت منطقه را ارتقا داد.
حجت الاســلام محمد جواد حاج علــی اکبری در 
خطبه های نماز جمعه تهران که در دانشگاه تهران 
برگزار شد، گفت: حال و هوای این روزهای کشور حال 
و هوای حج است و خدا را شاکریم که نعمت حج را در 
اختیار ما قرار داده است. وی افزود: شخصی نزد پیامبر 
آمد و گفت هر ســال برنامه حج داشتم، ولی امسال 
توفیق آن نصیب من نشد پیامبر راه را به او نشان داد و 
به او فرمود نماز جمعه را مگر نمی شناسی زیرا این حج 
مساکین امت من است و به نمازگزاران جمعه پاداش 

حج داده می شود.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشت: حضرت علی 
علیه السلام در نهج البلاغه می فرماید سفر زندگی 
دنیای ما را یادآوری می کند و می فرماید برای زیستگاه 
آخرت توشه برداریم چون ما در سفر هستیم و باید 
بهترین توشه خود را برای ســفر آخرت همراه خود 
کنیم. وی در ادامه خطبه های نمــاز جمعه، اظهار 
داشت: بهترین فرصت برای توشه برداری، توشه تقوا 
است. موقعیت هایی که پیش روی ما در زندگی قرار 

داده شده است از این جمله است.
خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به ماه ذی القعده 
تصریح کرد: ماه شیرین ذی القعده، ماه امام رضا )ع( 
است و باید آن را قدر بدانیم. فرصت زیارت علی ابن 
موسی الرضا از راه دور و نزدیک را ارج بنهیم و انشاالله از 

این ظرفیت ها و موقعیت ها بهره مند باشیم.
وی با اشاره به سفر حجاج به سرزمین وحی، گفت: از 
دعا برای حجاج بیت الله الحرام غافل نشویم و ان شاءالله 
آنان در این سفر معنوی خوش بدرخشند و سرشار 
از معنویت شوند و پرچم عزت اسلامی و توحیدی و 
برائت از مشرکین را در سرزمین حج برافراشته کنند. از 
خداوند می خواهیم آنها را یاری کند و ما را در دعاهای 

آنان شریک قرار دهد.
حجت الاسلام حاج علی اکبری با اشاره به رونمایی 
از موشک هایپرسونیک فتاح، خاطرنشان کرد: باید 
تشــکر جانانه ای از جوانان رشــید و مجاهد نیروی 
هوافضا داشته باشــیم که اتفاق شیرین این هفته را 
رقم زدند و دل های مؤمنین را شاد کردند و طوفانی از 
هراس به جان شیاطین انداختند. جدیدترین محصول 
کارخانه ایمان و امید این موشک فراصوت فتاح بود که 
رونمایی شد و دل های مستضعفین و جبهه مقاومت 

را خوشحال کرد و سطح امنیت منطقه را ارتقا داد.
وی در ادامه بیان کرد: باید یاد کنیم از شهدای عزیز ۱۵ 
خرداد و شهدایی که در عصر غربت انقلاب اسلامی به 
شهادت رسیدند. خدا را شاکریم که در هفته گذشته 
ملت صبور و شــکور ما یک روز با عظمت دیگر را در 
۱۴ خرداد با حضور بی شمار خود در مرقد مطهر امام 

خمینی )ره( آفریدند.

خطیب نماز جمعه تهران ادامــه داد: در واقع حضور 
مردم، تشکر از امام به عنوان روح زنده زمانه و تجدید 

عهد با امام حاضر عالیقدرمان بود.
وی افزود: باید تشــکر و تقدیر ویژه از رهبر حکیم و 
عالیقدر انقلاب کنیم که اکنون ۳۳ سال است همه 
ساله در ۱۴ خرداد در جمعه عاشقان امام خمینی و 
شهدای عزیزمان در مرقد مطهر رهبر کبیر انقلاب آن 
امام را روایت می کنند. در واقع روایت های ۱۴ خردادی 
رهبر عزیزمان درباره امام و شخصیت و مکتب امام 
ناب ترین، صادقانه ترین، عمیق ترین، جامع ترین و 

عاشقانه ترین روایت ها است.
حجت الاســلام حاج علی اکبری تصریح کرد: رهبر 
معظم انقلاب از گنجینه فکر و اندیشــه امام با اراده 
حکیمانه خود غبارزدایی می کنند، امری که از خرداد 
۶۹ تا یکشنبه گذشته به خوبی صورت گرفته است. 
در واقع مقام معظم رهبری شاگرد اول مکتب علمی، 
اخلاقی و انقلابی امام راحل اســت که از ســال ۳۷ 
تاکنون در این صراط مستقیم هستند و امت را رهبری 
می کند. وی با اشاره به دو عامل نرم افزاری نهضت امام 
که توسط رهبری انقلاب تبیین شد، تاکید کرد: ایمان 
و امید به عنوان دو عامل نرم افزاری نهضت امام توسط 
رهبری انقلاب تبیین شد تا دو موتور محرک و پیشران 
در حرکت جامعه باشد. در واقع ایمان و امید موتورهای 
محرک هر جامعه ای است. ایمان، امید را می سازد و 
امید، ایمان را زنده نگه می دارد. زیرا ایمان به وعده های 
روشن الهی درباره اسلام و ایران و پایان تلخ استکبار 
موضوعی مهم است که رهبر عزیزمان در ۱۴ خرداد 

آن را اشاره فرمودند.
خطیب نماز جمعه تهران ادامه داد: ایمان و امید به 
این علت اســت که این دو عامل نرم افزاری موجب 
تحول ملی، منطقه ای و جهانی روزگار ما شده است 
و پیش از این نیز مورد آماج حملات دشمنان ایران و 
اسلام بوده است زیرا اینها اصل مسئله است و اگر ملت 
عزیز ما به ایمان الهی وفادار باشد و امید خود را حفظ 
کند، می تواند با پروازهای بلند به قله ها و هدف های 
بزرگ انقلاب اسلامی برسد. لذا دشمنان این را خوب 
می دانند و ضربه های آنان از ایمان و امید ملت ما بوده 

است و بعد از این هم این گونه خواهد بود.
وی با اشاره به صحنه های سخت گذشته بر ملت ایران 
و انقلاب در ۴۴ سال گذشــته، تشریح کرد: در همه 
سال های گذشــته اگر به یاد بیاوریم در سخت ترین 
صحنه ها آنچه به فریاد ملت ما رســید ایمان و امید 
آن بود. روزهای سخت را به خوبی به یاد بیاوریم. آن 

روزهایی که اندک و در خفقان مرگبار تبعید بودیم.
حجت الاســلام حــاج علی اکبــری با اشــاره به 
دشمنی های استکبار اظهار داشــت: دشمن از هر 
حیله ای فرو مانده و گزینه های روی میز آن به زیر میز 
رفته است. حالا آنان در صدد هستند با جنگ نرم این 
دو نرم افزار مهم ملی، منطقه ای و جهانی ما را آماج 

حملات خود قرار دهند و ما را دچار اختلاف کنند

بنا بر اعلام رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک، 
اگرچه هنوز هیچ مجوز جدیدی برای متقاضیان تاسیس 
کودکستان از سوی این سازمان صادر نشده است اما با 
اتصال این سازمان به درگاه ملی مجوزها، از ابتدای تیرماه 
مجوزهای جدید به صورت الکترونیکی صادر می شوند. 
مجتبی همتی فر با بیان اینکه هنوز هیچ مجوز جدیدی 
برای تاسیس کودکستانها از سوی سازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک صادر نشده است، اظهار کرد: آماده اتصال 
به درگاه ملی مجوزها برای صــدور مجوزهای جدید 
تاسیس کودکستان هستم. گام های آخر انجام کارهای 
فنی برای این اتصال در حال طی شدن است و امیدواریم 

تا ابتدای تیرماه این امر محقق شود.
وی ادامه داد: همکاران ما و همکاران در وزارت اقتصاد 
و وزارت ارتباطات در حال تلاش  برای تحقق این امر 
هستند. با اتصال به درگاه ملی مجوزها علاوه بر تطبیق 
مجوزهای قدیمی می توانیم ثبت درخواست ها برای 
تاســیس کودکســتان جدید )مهد کودک و پیش 

دبستان( را هم داشته باشیم.
رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک با اشاره به 
اینکه تا کنون این سازمان از طریق سامانه ای که خود 
طراحی کرده است اقدام به تطبیق مجوزهای قدیمی 
کودکستان ها کرده اســت اما مجوز جدیدی برای 
کودکستان صادر نشده است، تصریح کرد: به لحاظ 
قانونی هرگونه صدور مجوز خارج از چارچوب درگاه 

ملی مجوزها غیر قانونی است و از این رو با اتصال به 
درگاه ملی مجوزها دیگر منعی برای صدور مجوزهای 
جدید کودکستان نخواهیم داشــت و امید داریم تا 
ابتدای تیرماه بتوانیم ســامانه خود را به درگاه ملی 
مجوزها متصل کنیم. همتی فر توضیح داد: سیاست 
خوبی در کشــور دنبال شــده و آن یکپارچه کردن 
درگاه های ارائه مجــوز و الکترونیکی کردن مجوزها 
است. در اساسنامه سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
نیز تاکید شده است که تا زمانی که این سازمان مستقر 
نشود نباید مجوز جدیدی صادر شود چراکه ابتدا باید 
ساماندهی مراکز موجود انجام و تکلیف آنها مشخص 
شود. از این رو ما کار را آغاز کرده ایم و فرآیند ساماندهی 
و تطبیق کودکســتان های موجود از طریق سامانه 
سازمان smttk.gov.ir در حال انجام است و تقریبا 
کارش تمام شده است. وی با بیان اینکه مراکزی که از 
این به بعد بخواهند تاسیس شوند باید از طریق درگاه 
ملی مجوزهای اقدام کنند، افزود: درگاه ملی مجوزها 
یک درگاه و پنجره ای اســت که تمام ســامانه های 
اختصاصی سازمانها به آن متصل می شود. افرادی که 
از این به بعد می خواهند اقدام به تاسیس کودکستان 
کنند باید از طریق درگاه ملی مجوزها ،مجوز خود را 
دریافت کنند. سامانه سازمان پشتیبان درگاه ملی 
اســت و درگاه ملی فقط یک دریچه ورود به سامانه 

سازمان برای صدور مجوزها محسوب می شود.

موشک »فتاح« امنیت منطقه را ارتقا داداجرای مرحله اول طرح سراسری مبارزه با سارقان مغازه در کشور

صدور مجوزهای جدید تاسیس کودکستان درتابستان

سياسیفرهنگی 

افتتاحیه ۵ میلیاردی ۷ فیلم جدید سینماها

شبکه همگرایی نخبگانی جهان اسلام تشکیل شود



اقتصاد2
ایران

تجــارت ۱۷.۸ میلیون دلاری 
ایران و آمریکا در ۴ ماه

دفتر آمار آمریکا اعلام کرد ارزش تجارت این کشور 
با ایران در ۴ ماهه نخست سال جاری میلادی به 
۱۷.۸ میلیون دلار رسیده است. دفتر آمار آمریکا در 
تازه ترین گزارش خود اعلام کرد مبادلات تجاری 
ایران و آمریکا در ۴ ماه نخست سال جاری میلادی 
به ۱۷.۸ میلیون دلار رسیده است. این رقم نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل از آن ۲ درصد کاهش 

داشته است.
در ماه های ژانویه تا آوریل سال ۲۰۲۲ بالغ بر ۱۸.۲ 
میلیون دلار کالا بین دو کشور مبادله شده بود. بر 
اساس این گزارش در ماه های ژانویه تا آوریل ۲۰۲۳ 
ارزش صادرات آمریکا به ایران رشد ۲۹ درصدی 
داشته اســت. در ۴ ماهه نخست سال ۲۰۲۲ بالغ 
بر ۱۳.۵ میلیون دلار کالا از آمریکا به ایران صادر 
شده بود که این رقم در مدت مشابه امسال به ۱۷.۵ 

میلیون دلار افزایش یافته است.
اما واردات این کشــور از ایران در ۴ ماهه نخست 
۲۰۲۳ افت ۹۳ درصدی داشــته و به ۰.۳ میلیون 
دلار رســیده اســت. آمریکا در ماه های ژانویه تا 
آوریل سال قبل ۴.۷ میلیون دلار کالا از ایران وارد 

کرده بود.
میزان تجــارت ایران و آمریکا در مقایســه با کل 
مبادلات تجاری دو کشور با جهان رقم قابل توجهی 
نیســت. ایران در بین مقاصد صادراتی آمریکا در 
۴ ماهه ۲۰۲۳ رتبــه ۱۷۲ و در بین منابع تأمین 
کالاهای وارداتی این کشــور رتبه ۲۱۲ را به خود 

اختصاص داده است.

 بهره برداری از ۱۴.۵ میلیارد 
دلار پروژه نفتی 

وزیر نفــت از بهره بــرداری از ۶۴ طرح نیمه تمام 
و جدید اولویت دار صنعت نفت بــه ارزش ۱۴.۵ 
میلیارد دلار و شــروع عملیات اجرایی ۱۵ طرح 
جدید به ارزش ۱۴.۳ میلیارد دلار در سال جاری 
خبر داد و گفت: مجموع ارزش سرمایه گذاری این 

پروژه ها به ۲۸.۸ میلیارد دلار می  رسد.
جواد اوجی، وزیر نفت در حاشیه دیدار با جمعی از 
مدیران ارشد وزارت نفت، اظهار کرد: وزارت نفت 
به رغم شرایط سخت تحریم ها و مشکلات ناشی 
از آنها از جمله دشواری های مربوط به تأمین مالی 
یا تأمین بعضی تجهیزات حســاس و پیچیده، از 
سرمایه گذاری در این صنعت راهبردی و پیشران 

اقتصاد ملی غافل نبوده است.
وی افزود: بر این اساس امسال ۶۴ طرح نیمه تمام 
راکد و جدید اولویت دار به ارزش ۱۴.۵ میلیارد دلار 
به بهره برداری می رسد. وزیر نفت تأکید کرد: روند 
سرمایه گذاری در صنعت نفت باید بدون وقفه دنبال 
شود و همان طور که قبلًا نیز بارها گفته ام، صنعت 
نفت به سرمایه گذاری کلانی نیاز دارد و نباید از یاد 
ببریم که بازدهی این سرمایه گذاری ها در صنعت 
نفت برای اقتصاد ملی از دیگر بخش های اقتصادی 

با فاصله زیادی بیشتر است.
اوجی ادامه داد: بر این اساس شروع عملیات اجرایی 
۱۵ طرح جدید نیز در سال جاری رقم خواهد خورد 
که ارزش ســرمایه گذاری آنها در مجموع ۱۴.۳ 
میلیارد دلار خواهد بود. وی گفت: مجموع ارزش 
سرمایه گذاری پروژه هایی که امسال به بهره برداری 
می رسند یا عملیات اجرایی آنها شروع می شود به 

۲۸.۸ میلیارد دلار بالغ می شود.
وزیر نفت ادامه داد: صنعت پتروشیمی با ۲۰ پروژه 
کوچک و بزرگ بیشــترین تعداد پروژه های قابل 
بهره برداری در ســال جاری را دارد و شرکت ملی 
نفت ایران نیز بیشــترین تعــداد پروژه هایی را که 
عملیات اجرایی آنها در ســال جدید آغاز می شود 
به خود اختصاص داده اســت، البتــه از نظر ارزش 
ســرمایه گذاری وضع متفاوت اســت و به ترتیب 
بالاترین ارزش پروژه هــای قابل بهره برداری و آغاز 
عملیات اجرایی به شرکت ملی نفت ایران و شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی اختصاص 
دارد. اوجی اضافه کرد: این پروژه ها با هدف افزایش 
تولید نفت و گاز، افزایش ظرفیت پالایشی کشور، 
افزایش ظرفیت تولید محصولات پتروشــیمی و 
فرآورده های نفتی اجرا می شوند. وی با اشاره به رشد 
اقتصادی ۱۵.۴ درصدی بخش نفت در پاییز ۱۴۰۱ 
که عملاً بخش مهمی از بار رشد اقتصادی کشور را به 
تنهایی به دوش کشیده است، تصریح کرد: همان طور 
که سرمایه گذاری در پروژه های صنعت نفت بالاترین 
بازدهی را برای اقتصاد ملی دارد و بخش مهمی از 
رشد اقتصادی مثبت سال گذشــته ناشی از رشد 
بخش نفت بوده است، عدم سرمایه گذاری در این 
بخش هم قطعاً به کُند شدن رشد اقتصادی و ایجاد 
چالش های مهمی منجر خواهد شد و به همین دلیل 
همه دستگاه های مسئول در کشور باید در جهت 
تسهیل گری سرمایه گذاری در این بخش گام های 

جدی بردارند و کمک کنند.

اخبار

ســخنگوی دولت با بیان 
اینکه دولت ســیزدهم در 
حوزه مالیات، نگاه  حمایتی 
نسبت به کسب و کارها و 
به ویژه کســب و کارهای 
کوچک دارد، گفت: دولت سیزدهم برای اولین بار 
پایه مالیاتی را پنج درصد در سال اول و دو درصد در 
سال دوم کاهش داد. علی بهادری جهرمی سخنگو 
و دبیر هیأت دولت در نشست سه ساعته با جمعی 
از بانوان کارآفرین حضور پیدا کرد و پس از استماع 
نقطه نظرات ایشــان، به ســوالات حضار در جلسه 

پاسخ داد.
وی در این نشست با اشاره به اهمیت حوزه زنان و 
خانواده گفت: ما چنین فرصت هایی برای شنیدن 
نظرات بانوان را بسیار مغتنم می دانیم. البته بسیار 
بهتر است که جلســات مانند این جلسه به صورت 
تخصصی برگزار شود زیرا ما تجربه خوبی از جلسات 
تخصصی داریم. ما سال گذشته یک جلسه  تخصصی 
با نخبگان داشتیم که به تقویت و تسریع در تصویب 
دو آیین نامه حمایت از نخبــگان ایرانی و حمایت 
از نخبگان غیر ایرانی و یک تفاهم نامه دفتر هیأت 
دولت با بنیاد ملی نخبگان منجر شد که هر سه هم 
اجرایی شده اند و خیلی از مشکلات در این حوزه ها 

را حل کرده اند.
سخنگوی دولت در پاســخ به نکات کارآفرینان در 
مورد فرآیند اخذ مجوز کسب وکار اظهار کرد: دولت 
سیزدهم در حوزه صدور مجوزها با تأسیس درگاه 
ملی مجوزها یک انقلاب انجــام داد و حدود ۴۰۰ 
هزار مجوز از طریق این درگاه تاکنون صادر شــده 
اســت. البته امکان دارد در عمل مشکلاتی وجود 
داشته باشد و ما سعی می کنیم با شناسایی و رفع 
این مشکلات با کمک شما کارآفرینان، موانع را از 

سر راه شروع کسب وکارها برداریم.
بهادری جهرمی با بیان اینکه دولت ســیزدهم در 
حوزه مالیات، نگاه  حمایتی نسبت به کسب و کارها 
و به ویژه کسب و کارهای کوچک دارد، گفت: دولت 
سیزدهم برای اولین بار پایه مالیاتی را پنج درصد 
در سال اول و دو درصد در سال دوم کاهش داد. پایه 
مالیاتی که تا پیش از این ۲۵ درصد بوده، امســال 
۱۸ درصد اســت و نگاه ما این است که این میزان 

را به تدریج به ۱۵ درصد برســانیم. وی در پاســخ 
به پیشنهادات ارائه شده برای ارائه مشوق مالیاتی 
جهت تسهیل در کارآفرینی برای اقشار آسیب پذیر 
بانوان، گفت: اگر در راستای کارآفرینی برای اقشار 
آسیب پذیر زنان مانند زنان سرپرست خانوار یا زنان 
معلول، مشوق های مالیاتی مدنظر دارید، لطفاً ارائه 

دهید و دولت از آن استقبال می کند.
سخنگوی دولت ادامه داد: لایحه اصلاح مالیات های 
مستقیم نیز که در کمیســیون اقتصادی دولت در 
حال جمع بندی است و می شود این پیشنهادات را به 
این لایحه اضافه کرد. اگر پیشنهادات در چارچوب 
قانون هم نیاز به آیین نامه داشته باشد، دولت باز هم 

آمادگی برای انجام آن را دارد.
بهادری جهرمی در پاسخ به ســئوالی در خصوص 
برنامه های دولت در جهت حمایت بیمه ای از کسب 
و کارها خاطرنشان کرد: مسئله دیگر بعد از حوزه 
مالیات، حوزه بیمه اســت. در ایــن زمینه هم اگر 
حمایتی بشود انجام داد، دولت کوتاهی نمی کند. 
چنانچه مــواردی قبلًا تصویب شــده ولی اجرایی 
نمی شوند، لطفاً بفرمایید که پیگیری کنیم تا مشکل 

مرتفع شود.
وی در پاســخ به برخی انتقادها از عملکرد بانک ها 
در ارائه تسهیلات بانکی و اخذ تامین از کارآفرینان 
اظهار کرد: نکته آخر در زمینه این سه گانه حمایتی 

از کارآفرینان، حوزه وام ها و تسهیلات است که ما 
می دانیم در این زمینه مشکلاتی وجود دارد و برخی 
بانک ها نســبت به مصوبات و قوانینــی که داریم، 
تمکین نمی کنند. این فقط هم نســبت به وام های 
کارآفرینی نیســت و در زمینه های دیگر مانند وام 
ازدواج نیز این مشــکل وجود دارد که برنامه برای 
برخورد بــا بانک های متخلف هــم در نظر گرفته 

شده است.
سخنگوی دولت اضافه کرد: برخی بانک ها به ویژه 
بانک های خصوصی، از دستورات تمکین نمی کنند. 
آن ها در حوزه کلان اقتصــاد هم بد عمل می کنند 
و بســیاری از تورم های ما نتیجه این عملکرد بد و 
تخلفات برخی بانک ها اســت. دولت برای حل این 
کارشــکنی های بانک ها هم برنامــه جدی دارد و 
همین امسال هم تدابیری اتخاذ شده تا با چند بانک 
مخرب خصوصی، برخورد جدی صورت بگیرد که 

یک مورد از آنها هم اقدام شده است.
بهادری جهرمــی افزود: همچنیــن طرح مجلس 
در خصوص بانک مرکزی که دولت گذشــته با آن 
مخالف بود، مورد موافقت و حمایت دولت سیزدهم 
قرار گرفــت و در مجلس تصویب شــد. با تصویب 
نهایی این طــرح، قدرت زیادی بــه بانک مرکزی 
داده می شــود تا از تخلف بانک ها جلوگیری کند. 
با اجرای این طرح ان شاءالله امســال تحولی را در 

حوزه بانکداری شــاهد خواهیم بود. وی در پاسخ 
به پیشــنهادی در مورد اینکــه مجموعه ای برای 
فعالیت اشتغال بانوان تأسیس شود تا کارهای این 
حوزه را پیگیری کند، اظهار کرد: دولت ســاختار 
مربوطه به حوزه زنــان را درون خــود دارد و اگر 
پیشنهاد تشــکیل مجموعه مردمی هست دولت 
می تواند از آن حمایت، پشــتیبانی و تسهیل گری 
کنــد. قطعــا تشــکیل مجموعه هــای هم افــزا 
و هماهنگ کننــده از بانوان که از کســب وکار یا 
فعالیت بانوان حمایت کننــد می تواند آثار مثبت 
فراوانی داشــته باشــد. این مجموعه می تواند در 
قالب یک ســازمان مردم نهاد که از وزارت کشور 
 مجوز اخذ نماید یا سایر تقلب های موجود مردمی، 

فعالیت کند.
سخنگوی دولت در مورد پیشــنهادات برای ارائه 
زمین بــه کارآفرینــان برای کاهــش هزینه های 
تولید اظهار کرد: این پیشــنهاد بسیار خوبی است 
که بتوانیــم هزینه مکان را برای کســب وکارهای 
حوزه بانوان به ویژه آنان که در حوزه اشتغال زنان 
سرپرست خانوار فعالیت می کنند، مرتفع کنیم. در 
این صورت حتماً بخش جدی ای از هزینه ها کاهش 
می یابد. البته باید سازوکارهای اجرایی این مسئله 

طراحی شود.
بهادری جهرمی ادامه داد: یکی از مســائلی که در 
مصوبه مولدسازی دنبال می شــد، همین بود که 
برخی اماکن تغییر کاربری پیدا کند؛ به عنوان مثال 
یک مجموعه فرهنگی و رفاهی که یک دســتگاه 
دولتــی دارد، بتوانــد در حوزه مســائل فرهنگی 
اجتماعی یا به صورت عمومی مورد اســتفاده قرار 
بگیرد. وی در مــورد حمایت از کســب وکارهای 
مجازی آسیب دیده در ایام اخیر گفت: اولین رسالت 
کارگروه اقتصاد دیجیتال دولت این اســت و این 

مأموریت باید دنبال و تقویت شود.
سخنگوی دولت در پایان ســخنانش تصریح کرد: 
با توجه بــه اهتمام جدی که برای رفع مشــکلات 
موجود در بین اقشــار مختلف مردم و مســئولان 
وجود دارد، من بسیار به آینده کشور امیدوار هستم؛ 
ولی می دانم که ساختن آینده خوب نیازمند تلاش 
بسیار است. در جلساتی که با اقشار مختلف مردم 
دارم، تفاوت هدف کلانــی نمی بینم و اهداف همه 
ما مشترک است؛ بنابراین می توانیم برای حصول 

هدف مشترک مان به تفاهم برسیم. 

کارآفرینی برای اقشار آسیب پذیر بانوان تسهیل می شود

تخفیف مالیاتی برای کسب وکارهای کوچک 

مالیات عملکرد ۱۴۰۱ حدود ۴ 
میلیون مودی صفر شد

بر اساس اعلام رئیس سازمان مالیاتی تا کنون 
برای ۴.۲ میلیون مودی بر اساس تبصره ۱۰۰ 
قانون مالیاتهای مستقیم، مالیات صفر لحاظ 
شده اســت. سبحانیان رئیس ســازمان امور 
مالیاتی کشور   آمار جدیدی از مالیات مقطوع 
پرداختی اصناف و مشاغل )مشمولین تبصره 

ماده ۱۰۰( اعلام کرده است.
بر این اساس برای ۴.۲ میلیون نفر )۵۷ درصد 
مشمولین( مالیات صفر محاسبه شده است. 
برای ۶.۷ میلیون نفر )۸۶ درصد مشمولین( 
مالیات کمتر از ۱۵ میلیون تومان محاســبه 
گردیده اســت.  رئیــس ســازمان مالیاتی 
همچنین در خصوص جنجال دانه درشت ها 

در روزهای آینده هشدار داد.

نرخ بهره بین بانکی به ۲۳.۴۴ 
درصد رسید

بر اســاس آمار منتشرشــده از ســوی بانک 
مرکزی نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به 
چهارشنبه ۱۷ خرداد به ۲۳.۴۴ درصد رسید.

طبق آمار بانک مرکــزی، میانگین وزنی نرخ 
بهره بین بانکی در هفته ای که گذشت نسبت 
به هفته قبل تر از ۲۳.۶۵ درصــد به ۲۳.۴۴ 
درصد در هفتــه منتهی به چهارشــنبه ۱۷ 

خرداد رسید.

۲.۷ میلیارد دلار  منابع ایران در 
عراق آزاد شد

رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق 
از آزادســازی ۲.۷ میلیارد دلار طلب ایران از 
عراق خبر داد. یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق 
بازرگانی مشــترک ایران و عراق در خصوص 
آخرین اخبار از آزادســازی بخشــی از طلب 
ایران در عراق، گفت: بخش از منابع بلوکه شده 
ایران در عراق برای نیاز های حجاج تخصیص 
یافته است و بخشی از پول ها نیز برای تامین 

کالا های اساسی پرداخت شده است.
وی افزود: شــنیده ها حاکی بر این است که 
مبلغ پرداختی حدود ۲.۷ میلیارد دلار است. 
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق با 
اشــاره به مجوز پرداخت بخشی از طلب های 
ایران توســط عراق، گفت: این اتفاق به طور 
قطع تاثیــر مثبتی بر بازار ها خواهد داشــت 
چرا که هم نیاز های بانــک مرکزی مرتفع و 
هم کالا های اساسی خریداری شده است. در 
واقع این گشایش ارزی می تواند به ثبات بازار 
ارز و همچنین کالا های اساســی کمک قابل 

توجهی کند.

پیش بینی رشد اقتصادی ۸ درصدی 
در برنامه هفتم

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس با بیان اینکه لایحه برنامه هفتم به خاطر 
مسئله محور بودن، عملیاتی و اجرایی نوشته شده 
است، گفت: رشــد اقتصادی ۸ درصد و کاهش 
تورم ۱۰ درصدی برای هر سال از مواردی است 
که در لایحه برنامه هفتم توســعه برای ۵ سال 

آینده در نظر هدف گذاری شده است.
حجت الاسلام سید محمدرضا سید محمدرضا 
میرتاج الدینی با اشاره به جزئیات لایحه برنامه 
هفتم توســعه، اظهار داشــت: لایحه برنامه 
هفتم توســعه برخلاف قانون برنامه ششــم 
که به صــورت کلی به مســائل پرداخته بود 
مسئله محور اســت. وی افزود: مسئله محور 
بودن و بررســی مســائل به صورت مصداقی 
کمک می کنــد تا ما بهتر بتوانیم مشــکلات 
را شناســایی و مرتفع کنیم و اگر بنا باشــد 
برنامه ریزی هم برای حل مشکلات انجام شود 

کار به صورت دقیق تر انجام خواهد شد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
یکی از مــواردی که در لایحــه برنامه هفتم 
توسعه پیش بینی شده رشد اقتصادی ۸ درصد 
برای هر سال اســت که تحقق این امر ما را از 
نظر اقتصادی بســیار به جلو هدایت خواهد 
کرد. میرتاج الدینی خاطرنشان کرد: یکی دیگر 
از مواردی که در لایحه برنامه هفتم توســعه 
دیده شــده کاهش ۱۰ درصدی تورم در هر 
سال از اجرای برنامه است که اجرای آن تحولی 

بزرگ داده در حوزه اقتصادی رقم خواهد زد.
وی گفت: قانون برنامه ششــم توسعه حدود 
۳۰ درصد اجرایی شــد؛ امــا همان طور که 
گفته شد لایحه برنامه هفتم توسعه به خاطر 
مسئله محور بودن و مصداقی بودن عملیاتی 

طرح و اجرایی تر خواهد بود.
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از صادرات هفت و نیم میلیارد دلاری کشور در دو ماه 
نخست امسال، سه میلیارد و ۷۳۵ میلیون دلار کالا به 
کشورهای همسایه صادر شده که این میزان ۵۰ درصد 

از کل صادرات غیرنفتی بوده است.
سید روح الله لطیفی، ســخنگوی کمیسیون روابط 
بین الملل و توســعه تجارت خانه صنعت، معدن و 
تجارت ایــران، در خصــوص تجــارت غیرنفتی با 
کشورهای همسایه اظهار داشت: در دو ماهه نخست 
امســال ۱۳ میلیون و ۱۴۷ هــزار و ۸۴۰ تن کالا به 
ارزش هفت میلیارد و ۴۶۵ میلیــون و ۷۲۸ هزار و 
۲۹۳ دلار بین ایران و کشــورهای همســایه تبادل 
شــد )مجموع صادرات و واردات( کــه این میزان، 
سهم ۵۱ درصدی در وزن و ۴۸.۳ درصدی در ارزش 
 کل تجارت غیرنفتی کشــور را به خــود اختصاص 

داده است.
وی افزود: از ۲۱ میلیون تن کالای صادره از کشــور 
به ارزش هفت میلیــارد و ۵۱۳ میلیون دلار تا پایان 
اردیبهشت، ده میلیون و ۱۵۹ هزار تن کالا به ارزش 
سه میلیارد و ۷۳۴ میلیون و ۷۷۸ هزار و ۶۷ دلار به 
کشورهای همسایه صادر شده، که همسایگان سهم 
۴۸.۴ درصدی از وزن و ۵۰ درصــدی از ارزش کل 
صادرات را به خود اختصــاص داده اند؛ با وجود عدم 
تغییر در وزن صادرات به همسایگان، متأسفانه ۱۷ 
درصد ارزش کالاهای صادره نسبت به مدت مشابه 

کاهش یافته است.
لطیفی در خصــوص پنج مقصد نخســت صادرات 
کالاهای ایرانی به کشورهای همسایه گفت: ۱۴ کشور 
از ۱۵ کشور همســایه ایران خریدار کالای ایرانی در 
دو ماهه اخیر بودند که عــراق با خرید یک میلیارد و 
۲۲۸ میلیون دلار )کاهــش ۶.۵ درصدی( در رتبه 
نخســت، ترکیه با خرید ۸۳۴ میلیون دلار )رشد ۹ 
درصدی(، امارات بــا ۷۴۹ میلیون دلار )کاهش ۵۰ 
درصدی(، پاکســتان با ۲۸۳ میلیون دلار )رشد ۶۸ 
درصدی( و افغانستان با ۲۴۲ میلیون دلار )رشد ۷.۳ 

درصدی( پنج مقصد اول صادرات کالای ایرانی در بین 
همسایگان بودند.

وی افزود: عمان با خرید ۱۶۱ میلیون دلار، روسیه با 
۱۳۱ میلیون دلار، آذربایجان با ۷۱.۳ میلیون دلار، 
ارمنستان با ۶۶ میلیون دلار، ترکمنستان با ۶۵ میلیون 
دلار، قزاقستان با ۲۹ میلیون دلار، کویت با ۲۲ میلیون 
دلار، قطر با ۱۴ میلیون دلار و بحرین با ۸۲۹ هزار دلار 

در رتبه های بعدی قرار دارند.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت در 
خصوص واردات دو ماهه از کشورهای همسایه گفت: 
از مجموع چهار میلیون و ۷۳۲ هزار تن کالای وارده به 
کشور به ارزش هفت میلیارد و ۹۴۱ میلیون دلار، دو 
میلیون و ۹۸۹ هزار تن کالا به ارزش سه میلیارد و ۷۳۱ 
میلیون دلار از کشورهای همسایه بوده که این میزان 
۶۳ درصد وزن و ۴۷ درصد ارزش واردات کشور در این 
دو ماه اخیر بوده که نسبت به مدت مشابه با کاهش دو 

درصدی همراه بوده است.
لطیفی افزود: در دو ماهه نخست امســال امارات با 
فروش دو میلیــارد و ۳۰۱ میلیون دلار )رشــد ۲.۵ 
درصدی(، ترکیه با ۸۷۳ میلیون دلار )کاهش دو دهم 
درصدی(، روسیه با ۲۶۹.۳ میلیون دلار )کاهش ۱۶ 
درصدی(، عمان با ۱۱۴ میلیــون دلار )کاهش ۱۱ 
درصدی( و پاکستان با ۱۰۵ میلیون دلار )کاهش ۱۶ 
درصدی( پنج کشور نخست فروشنده کالا به ایران در 

بین همسایگان بودند.
وی گفت: عراق با فروش ۲۳ میلیون دلار کالا، قطر 
با ۱۲ میلیون دلار، آذربایجان بــا ۹.۶ میلیون دلار، 
قزاقستان با ۹ میلیون دلار، ترکمنستان با ۶.۷ میلیون 
دلار، ارمنســتان با چهار میلیون دلار، افغانســتان 
با ۲.۸ میلیــون دلار، کویت با ۲.۴ میلیــون دلار و 
بحرین با ۳۴.۵ هزار دلار در رتبه های بعدی فروش 
کالا به ایران در بین همســایگان دارند و عربستان 
 نیز در ایــن دو ماه، کالایی به ایران صــادر یا از ایران 

وارد نکرده است.

مدیرعامــل اتحادیــه سراســری تعاونی های فرش 
دستباف، گفت: فرش دستباف تنها کالایی در کشور 
است که ۹۵ درصد از تولید آن قابلیت صادرات و ارزآوری 
دارد. عبدالله بهرامی در نشست کارشناسی تحریریه 
صنعت خبرگزاری صدا و سیما فرش دستبافت را پرچم 
هنری و فرهنگی ایران برشمرد و افزود: فرش دستباف 
همه مولفه های اقتصاد مقاومتی را دارد و تنها کالایی 

است که حدود ۸۰ درصد ارزش افزوده ایجاد می کند.
وی با اشاره به اینکه فرش دستباف در ایران سابقه چند 
هزار ساله دارد. اضافه کرد: همه دنیا فرش را با ایران و 
ایران را با فرش می شناسند و نخستین فرش جهان به 
نام ایران، فرش پازیریک اســت که مشخص می کند 
این هنر نمایی و این کالای بسیار فاخر چند هزار سال 

سابقه دارد.
 بهرامی گفت: در دهه هفتاد حدود ۳۵ درصد از صادرات 
غیر نفتی مربوط به صادرات فرش دستباف بوده است 
و سالانه ۶ میلیون متر مربع فرش دستباف توسط ۲ 
میلیون بافنده متمرکز در شــهر ها و روسنا های مولد 
این کالای، عرضه و سالانه یک میلیارد و ۲۰۰ تا یک 
میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلار، فرش دســتباف صادر 
می شد. در حالیکه با بی توجهی به این هنر صنعت هم 
اکنون صادرات این محصول به ۵۰ تا ۶۰ میلیون دلار 

کاهش یافته است.
وی افزود: صــادرات فرش دســتباف زمانی کاهش 
چشمگیری یافت که در دهه نود به ویژه سال ۹۷ آمریکا 
بعد از تحریم موشک های ایرانی، فرش دستباف ایران را 
به فهرست تحریم ها اضافه کرد و حدود ۲۰ درصد بازار 
جهانی در آمریکا را از دست دادیم.  بهرامی ادامه داد: 
انتظار می رفت که با تســهیل گری و حمایت از تولید 
کنندگان و بازرگانان بتوان ۲۰ درصد کاهش صادرات 
از این محل را پوشش دهیم، اما متاسفانه یک ماه بعد از 
تحریم، بانک مرکزی بحث تعهد ارزی را مصوب و اجرا 

کرد و باعث کاهش صادرات شد.
 مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های فرش دستباف 

با بیان اینکه در طول تاریخ، نخســتین تولیدکننده و 
نخستین صادر کننده فرش دستباف جهان بودیم گفت: 
متاسفانه با بی توجهی مسئولان و خود تحریمی. ۴ سال 
است که جایگاه رتبه نخست را در دنیا از دست داده ایم. 
 بهرامی با اشــاره به اینکه با کاهش صادارت متوقف، 
تولید هم کاهش می یابد افزود: هم اکنون کمتر از ۷۰۰ 
هزار بافنده در این صنعت فعال هستند و سالانه حدود 
۲ میلیون متر مربع فرش دستباف تولید می شود که 
در انبار های بخش خصوصی و تعاونی ها انباشت شده 

وسرمایه های کلانی در حال از بین رفتن است.
 وی گفت: با از دســت دادن بازار های جهانی، رقبا از 
نبود ما در این بازار ها نهایت استفاده را بردند و با برنامه 
ریزی دقیق توانستند جایگاه فرش دستباف ایرانی را 
بگیرند، زیرا به راحتی نقش ها و طرح های ما که جزء 
گنجینه های فاخر ما محسوب می شدند در دسترسشان 
قرار گرفت و هم اکنون فرش های ترکیه ای، پاکستانی، 
مصری، هندی به اســم فرش ایرانی صــادر و عرضه 

می شود.
 بهرامی افزود: هیچ کشوری از لحاظ کیفیت تولید از 
لحاظ کیفیت رنگرزی به پای ایرانیان نمی رســد، اما 
مصرف کننده وجه تمایز را نمی داند، چون فرش ها تا 
به امروز در کشور های خارچی بدون شناسنامه عرضه 
می شود. مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های فرش 
دســتباف با بیان اینکه یکی از اقدامات بسیار خوب 
وزارت صمت در ســال ۱۴۰۱، صدور شناسنامه برای 
فرش های ایرانی است گفت: صدور شناسنامه فرایند 
بسیار مهمی دارد که می تواند جایگاه فرش را در حد 
بالایی نگه دارد ضمن اینکه به فرش دســتباف ایرانی 
هویت می دهد تا از صدور و عرضه فرش غیر ایرانی به نام 

ایرانی جلوگیری شود.
وی با اشاره به اینکه دولت مکلف است حدود دو میلیون 
بافنده را بیمه کند گفت: بحث بیمه در امنیت اجتماعی 
بافنده بسیار مهم است که می تواند انگیزه برای ادامه 

بافت داشته باشد.

ارزآور بودن ۹۵ درصد از تولید فرش دستباف سهم ۵۰ درصدی همسایگان از کالاهای صادراتی ایران

شایلی قرائی 
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ضرورت پایدار سازی مشاغل
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

ویژگی مشاغل خانگی کم سرمایه بر بودن و درآمدزایی بالای آن  است. مشاغل خانگی به دلیل سودآوری و تنوع رشته ها و نبود بوروکراسی های پیچیده اداری مورد استقبال بسیاری از فعالان و صاحبان مشاغل قرار 
دارد. ایجاد و توسعه اشتغال خانگی در قالب تشکیل تعاونی های مشاغل خانگی می تواند از سوی بسیاری از خانوارها به ویژه زنان، جوانان جویای کار و فارغ التحصیلان دانشگاهی دنبال شود.

در عین حال راه اندازی تعاونی های تامین نیاز مشاغل خانگی به منظور کاهش هزینه ها و سهولت تامین مواد اولیه مورد نیاز ضرورت دارد. دولت باید بعد از صدور مجوز برای راه اندازی کسب وکارهای خانگی، اعطای 
اعتبارات و فراهم کردن امکانات، زیرساخت ها و حمایت از آن ها را مدنظر قرار دهد. برای توسعه کسب وکارهای خانگی کاهش تعرفه ها یا حذف مالیات و حمایت های بیمه ای بسیار مهم است. بنابراین دولت باید به این 
موضوع توجه کند که برای ایجاد اشتغال و درآمدزایی فقط صدور مجوز شرط اصلی نیست. بلکه ارائه امکانات و ابزاری که بتواند به مشاغل خانگی و توسعه آن ها کمک کند و فعالیت شان را تداوم دهد، بسیار مهم است.
این در حالی است که از جمله راه های ایجاد اشتغال پایدار را سرمایه گذاری داخلی و خارجی است. اقتصاد ایران باید از وابستگی به نفت و درآمدهای نفتی خارج و زمینه ایجاد بخش خصوصی واقعی در کشور فراهم شود.

بدون همراهی و توسعه بخش خصوصی امکان ظرفیت سازی اشتغال ممکن نیست. برای آنکه بتوانیم جمعیت بیکاران را در کشور ساماندهی و زمینه اشتغال پایدار را فراهم کنیم، لازم است مشارکت مردم در حوزه 
اقتصاد شکل بگیرد و تصدی های دولتی واگذار شود. در عین حال ایجاد ثبات بازار کار و پایداری مشاغل مستلزم ایجاد تولید و کسب و کار مبتنی بر دانش است. اگر بخواهیم بخش خصوصی واقعی را شکل دهیم، مردم 

و کارآفرینان و بخش خصوصی باید در بازار کار نقش آفرین باشند.



3 بازار

پیگیریها نشــان می دهد هر چند احتمالا طی ۲۰ روز آینده زمینه 
ترخیص نهایی ۷۰ هزار تن روغن رســوبی در بندر امیرآباد فراهم 
شــود، اما برای ترخیص و عرضــه خودروهای بالای ۲۵۰۰ ســی 
سی در بندر نوشــهر باید مجوزهای لازم از ســوی نهاد بالادستی 
صادر شود. حجت الاســام والمسلمین محســنی اژه ای در ادامه 
بازدید هــای میدانی خــود از انبار هــای بنادر، گمــرکات و اموال 
تملیکی، در جریان سفر به استان مازندران از بندر های »امیرآباد« 
 واقع در شــرق مازندران و »نوشــهر« در غرب این اســتان بازدید 

به عمل آورد.
رئیس عدلیه در ادامــه، در واکنش به عدم ترخیــص ۷۰ هزار تن 
روغن که از اردیبهشت سال گذشته وارد کشور شده، علی رغم اینکه 
روغن در زمره کالا های مورد نیاز مردم می باشد، با خطاب قرار دادن 
مدیرکل غله اســتان مازندران اظهار داشــت: بنابر اعام مسئولان 
ذی ربط، علت عدم ترخیص محمولــه ۷۰ هزار تنی روغن، علی رغم 
نگهداری حدودا یک ســاله آن در مخازن بندر امیرآباد، انتظار اداره 
غله برای افزایش قیمت این کالا در کشور است؛ از سویی دیگر ماهانه 
مبلغ معتنابهی از ناحیه اداره غله ماهانه صرف نگهداشت این محموله 
روغن می گردد که از این حیث نیز به بیت المال خسارت وارد می آید 

این موارد تحقیق و بررسی جدی میشود. 
نشان میدهد، محموله 3۰۰۰ تنی ذرت متعلق به بخش خصوصی 
از مرداد ماه 1399 وارد بندر نوشهر شده اســت. به دلیل عدم ارائه 
مجوزها و اســنادی از قبیل بارنامه، لیست عدل بندی و غیره امکان 

اظهار کالا در گمرک فراهم نشده اســت. بر این اساس بعد از 3 ماه 
کالای مذکور متروکه میشود.

در این بین برای رفع مشکل کالا از طریق تبادل قبض انبار به شرکت 
دیگر واگذار میشود.  بر این اســاس با پیگیری انجام شده اظهارنامه 
متروکه اولیه ابطال می شود. با توجه به مشکات مربوط به تخصیص 
و تامین ارز تا فروردین ماه 14۰1 نیز امکان اظهار کالا فراهم نشده 

است.
در نهایت با پیگیری تمام نهادهای مسئول بخشی از مشکات مرتفع 
شده و یک سند برای اظهار به گمرک ارائه میشود. اما در همین حین 
سازمان استاندارد اعام میکند محموله در آستانه ترخیص به قارچ 
آلوده شده و بر این اساس اجازه خروج به کالا داده نمی شود. بعد از 
ورود سازمان استاندارد صاحب کالا درخواست مرجوع کالا به کشور 
ثالث را میدهد اما این اقدام نیز انجام نمیشــود. در نهایت پیشنهاد 
فروش به شــرکتهای الکل سازی از طریق ســازمان اموال تملیکی 

مطرح می شود.
پیگیریها نشان میدهد یک مشتری برای تبدیل محموله مذکور به 
الکل پیش قدم شــده و به زودی محمولــه ذرت 3 هزار تنی تعیین 

تکلیف خواهد شد.
همانطور که در گزارشهای رســانه ای مطرح شد محموله ۷۰ هزار 
تنی روغن مربوط به اداره کل غله استان بوده که به هر ترتیب امکان 
ترخیص آن فراهم نشده اســت. برای این محموله به لحاظ سامت 
مشکل خاصی  مطرح نشده است. عسگر نیک نفس  ناظر گمرکات 

استان مازندران  در این رابطه به خبرنگار تسنیم گفت: صاحبان کالا 
بعد از پیگیری انجام شــده  اعام کرده اند حداکثر تا ۲۰ روز آینده 
تشریفات گمرکی را انجام داده و به نظر می رسد کالای مذکور طی 

همین مدت از گمرک امیرآباد ترخیص شود.
لازم به ذکر اســت، از انجا که کالای مذکور مربوط به یک شــرکت 
دولتی بوده است، بر اساس بخشنامه های بالا دستی امکان متروکه 

کردن آن ظرف مدت 3 ماه مندرج در قانون فراهم نبوده است.
معضل عمده در این بخش، ناظر بر عــدم تعیین تکلیف 4۲ خودرو 
لوکس با ماندگاری 1۰ ســال در فضای باز است؛ دلیل توقیف اولیه 
تمامی این خودرو های لوکــس، اجرای قانــون ممنوعیت واردات 
خودرو های بالای ۲۵۰۰ سی سی بوده اســت؛ البته تعدادی از این 
خودرو ها نیز در مرحله بعدی توسط ســازمان امور مالیاتی به دلیل 

بدهکاری مالیاتی صاحبان خودرو توقیف گردیده اند. 
در همین راستا ناظر گمرکات اســتان مازندران اعام کرده است، 
خودروهای مذکور از همان مقطع در اختیار سازمان اموال تملیکی 
قرار گرفته است. این سازمان پیگیر فروش خودروهایی است که به 
هرترتیب امکان دریافت مجوز ترخیص را دریافت نکرده اند. در این 

مسیر بایستی مجوزهای مختلف از جمله استاندارد اخذ شود.
با توجه به ممنوعیت ترخیــص و واردات خودروهای بالای ۲۵۰۰ 
سی سی  بایستی این موضوع در نهادهای بالادستی تعیین تکلیف 
 شــود در غیر این صورت امکان عرضه خودروهای مذکور از طریق

 مزایده های سازمان اموال تملیکی نیز وجود ندارد.

پیش بینی ها حاکی از برداشــت 1۲ میلیون تن گندم برای سال جاری 
است، عمده گندم برای نانوایی ها مصرف می شود و پیش بینی شده 11 
میلیون تن گندم برای این بخش نیاز است. تأمین کالاهای اساسی ضامن 
امنیت غذایی بوده و حداقل کاری است که هر دولتی باید برای رفاه اجتماعی 
کشور داشته باشد. کالاهای اساســی دارای دسته بندی های گوناگون در 
حوزه صنایع غذایی و غیر غذایی اســت. در حوزه خوراک اصلی مردم این 
عدد 33 تا 34 قلم بوده که برخی از آنها شــامل گندم، برنج، روغن، شکر، 
انواع گوشت، انواع لبنیات و... می شود. گندم در این دسته جز استراتژیک 
 ترین و مهم ترین اقام بوده که مواد اولیه محصولات بسیاری از جمله نان 
به شمار می رود. عطا الله هاشمی، رئیس بنیاد ملی گندم کاران درباره آمار 
کشت گندم در کشور گفت: بخشی از موضوع گندم مربوط به تولید و بخشی 
دیگر در حوزه خرید است. میزان تولید بر اساس شرایط جوی و پراکندگی 

بارندگی سال به سال و استان به استان متفاوت می شود.
وی افزود: ایران نزدیک به 4 میلیون هکتار کشت دیمی و ۲ میلیون هکتار 

کشت آبی دارد. در حوزه کشت آبی، تولید با کمترین نوسان تقریباً حدود ۵ 
درصد انجام می شود. اما در کشت های دیمی میزان تولید بستگی زیادی به 
بارندگی و شرایط جوی دارد.وی ادامه داد: امسال وضعیت کشت مناسب بود 
و پیش بینی می شود نزدیک به 1۲ میلیون تن گندم برداشت شود.رئیس 
بنیاد ملی گندم کاران درباره آمار مصرف بازار داخل گفت: آمارهای ارائه شده 
درباره میزان مصرف کشور کارشناسی و دقیق نیست. وی اظهار کرد: در 
کشور بین یک میلیون و ۵۰۰ تا یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن گندم مصرف 
صنایع بوده که از این عدد بین ۷۵۰ تا ۸۰۰ هزار تن برای تولید ماکارونی و 
باقی هم برای انواع کیک و نان شیرینی ها مورد استفاده قرار می گیرد؛ عاوه 
بر اینکه تمام این محصولات تولیدی برای مصارف داخلی نبوده و بخشی هم 
صادر می شود. بنابراین حداکثر نیاز این بخش به گندم یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن است. هاشمی ادامه داد: عمده مصرف برای خبازان و نانوایی ها بوده 
که عنوان می شود 11 میلیون تن گندم نیاز این بخش است؛ البته اگر درست 
مصرف شود این عدد حداکثر بین ۸.۵ تا 9 میلیون تن در سال است.رئیس 

بنیاد ملی گندم کاران درباره دو میلیون آمار مازاد در این بخش عنوان کرد: 
این دو میلیون مازاد مربوط به دو دلیل است؛ نخست ضایعات. در حال حاضر 
به دلیل کیفیت نان ها ۲۵ تا 3۰ درصد آنها دور ریخته می شود. مساله دوم به 

ما به التفاوت قیمت آرد و گندم تولیدی و قیمت خرید و یارانه بر می گردد.
وی در توضیح بیشتر بیان کرد: امسال دولت قیمت هر کیلو آرد نانوایی ها را 
9۶۰ تومان اعام کرده است. در حالی که حداقل هزینه استحصال گندم و 
آرد ۵۰۰ تومان بوده است. تفاوت بسیار خرید گندم از کشاورز و بازار آزاد و 
یارانه ای که به آرد تعلق می گیرد موجب هدررفت این محصول با ضایعات 

و قاچاق شده است. 
بنابراین نیاز 14 میلیون تن گندم و واردات برای تأمین بازار کار کارشناسی 
نبوده و در واقع 3 میلیون و 3۰۰ هزار تن نیاز غیرواقعی اســت. هاشمی 
افزود: در حال حاضر نیاز خبازی ها برای آرد هر فرد 1۵۰ کیلو گرم اســت 
که با توجه به آمار جمعیت کشور 1۲ میلیون تن در سال می شود. بر اساس 

استدلال هایی که آمد این عدد نمی تواند آمار درستی باشد.

مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی از برنامه دولت برای شهر سازی 
در ۵۰ نقطه کشور خبر داد و گفت: ۲۷ شهر ساحلی در خلیج فارس و 

دریای عمان احداث می شود.
مهرداد بذرپاش با بیان این که بافت  فرسوده یکی از بهترین روش ها 
برای تامین مسکن است، اظهار کرد: با بسته 19 بندی اباغ شده در 
این حوزه، نوسازی بافت فرسوده و تامین مسکن در این بافت سرعت 

گرفت تا جایی که 3۰۰ درصد رشد صدور پروانه در شهر تهران در ۲ 
ماهه نخست امسال را به دنبال داشت.

وی ادامه داد: بــا اقداماتی که در حال انجام اســت، صدور پروانه در 
بافت های فرسوده در همه شــهرها 1۰۰ درصد افزایش یافته است.

وی با  تأکید بر ســاخت خانه های ویایی برای زندگــی ایرانی تر، 
اسامی تر و سازگار با فرهنگ ملی، افزود:  تا پایان سال به 4۰۰ هزار 

متقاضی، زمین برای ســاخت خانه ویایی واگذار می شود. وزیر راه 
و شهرســازی همچنین با اعام این که تا پایان سال ۷۰ هزار واحد 
مسکن مهر تکمیل و تحویل مردم می شــود، تصریح  کرد: از سوی 
دیگر در قالب طرح نهضت ملی مسکن، ساخت شهرک در ۵۰ نقطه 
از کشور هدف گذاری شده و از سرمایه گذاران دعوت می شود در این 

فرآیند مشارکت کنند.

بلاتکلیفی 42 خودرو لوکس در بندر نوشهر

ترخیص ۷۰ هزار تن روغن تا ۲۰ روز آینده

برداشت ۱۲میلیون تن گندم، پیش بینی تولید امسال

برنامه دولت برای شهرک سازی در ۵۰ نقطه
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بانک جهانی اعــام کرد: اقتصاد ایران با رشــد 
4.۷ درصدی در رده بندی این کشــور ها از نظر 
بیشترین میزان رشــد اقتصادی رتبه 1۵ را به 
خود اختصاص داده است. بانک جهانی در بخشی 
از گزارش جدید خود با عنوان دورنمای اقتصادی 
جهان آمار مربوط به رشــد اقتصادی ۷۲ کشور 
جهان در سه ماهه چهارم ۲۰۲۲ برابر با پاییز سال 

گذشته را منتشر کرده است.
این بانک از رشــد 4.۷ درصدی اقتصاد ایران در 
پاییز سال گذشــته خبر داده است که رقم قابل 
توجهی در مقایسه با کشور های دیگر است.در واقع 
ایران از نظر رشــد اقتصادی در میان ۷۲ اقتصاد 
دنیا در پاییز گذشته در رتبه 1۵ جهان قرار گرفته 
است، یعنی تنها 14 کشور رشد اقتصادی بیشتری 

نسبت به ایران در این دوره داشته اند.
آمار بانک جهانی نشان می دهد ایران در سه ماهه 
نخست سال ۲۰۲۲ )زمستان سال 14۰۰( رشد 
قابل توجه ۵ درصدی را تجربه کرده و این رقم در 
سه ماهه دوم )بهار 14۰1( به ۲.۵ درصد کاهش 
یافته است، اما در سه ماهه سوم )تابستان 14۰1( 
روند رشد اقتصادی ایران صعودی شده و به 3.4 
درصد و در سه ماهه چهارم )پاییز 14۰1( به 4.۷ 

درصد رسیده است.
رشــد 4.۷ درصدی اقتصاد ایران در پاییز سال 
گذشته در حالی است که متوسط رشد اقتصادی 
کشور های پیشرفته در این دوره تنها 1.۲ درصد 
بوده است. اقتصاد آمریکا در این زمان تنها ۰.9 
درصد، منطقه یورو 1.۸ درصد و ژاپن ۰.4 درصد 

رشد کرده اند.
کشــور در حال توســعه ای مثل چیــن نیز در 
این دوره رشــد ۲.9 درصدی و هند رشــد 4.۵ 
درصدی داشته اند. متوسط رشد اقتصادی منطقه 

خاورمیانه و شمال آفریقا نیز در زمستان گذشته 
برابر با 4.9 درصد برآورد شده است.

بر اساس این گزارش کشور ارمنستان بیشترین 
رشــد اقتصادی در ســه ماهه چهارم ۲۰۲۲ را 
داشته است. رشــد اقتصاد این کشور به 1۲.۷ 
درصد رسیده که بیشتر از ســایر کشور ها بوده 
است. کشور جنگ زده اوکراین نیز کمترین رشد 
اقتصادی را داشته و در واقع اقتصاد این کشور در 

این دوره 31.4 درصد کوچک تر شده است.
عاوه بر ارمنستان 13 کشوری که رشد اقتصادی 
بیشتری نســبت به ایران داشــته اند عبارت اند 
از: اندونزی با رشــد ۵ درصدی، مالزی با رشــد 
۷.1 درصدی، مغولســتان با رشد ۷.3 درصدی، 
فیلیپین با رشد ۷.1 درصدی، ویتنام با رشد ۵.9 
درصدی، بلیز با رشد 1۰.۶ درصدی، گرجستان 
با رشــد 9.۷ درصدی، قطر با رشد ۸ درصدی، 
عربستان با رشد ۵.۵ درصدی، امارات با رشد ۵.۵ 
درصدی، بوتسوانا با رشد ۵.9 درصدی، رواندا با 

رشد ۷.۲ درصدی و زامبیا با رشد ۵.۶ درصدی.
عاوه بر آمریکا و ژاپن برخی اقتصاد های دیگری 
که رشــد کمتری نســبت به ایران داشــته اند 
عبارت انــد از: تایلند بــا رشــد 1.4 درصدی، 
باروس با رشــد منفی 4.۵ درصدی، بوسنی و 
هرزگوین با رشد 1.۷ درصدی، بلغارستان با رشد 
۲.1 درصدی، کرواســی با رشــد 3.۵ درصدی، 
مجارســتان با رشــد ۰.4 درصدی، لهستان با 
رشد ۲.3 درصدی، ترکیه با رشد 3.۵ درصدی، 
آرژانتین با رشد 1.9 درصدی، برزیل با رشد 1.9 
درصدی، الجزایر با رشد 3.۸ درصدی، بحرین با 
رشــد 4.1 درصدی، مصر با رشد 3.9 درصدی، 
اردن با رشــد ۲ درصدی، نیجریه با رشــد 3.۶ 
درصدی و آفریقای جنوبی با رشد ۰.9 درصدی.

ســهم اصلی تولید برق پیک تابســتان امسال، 
متعلق بــه نیروگاه های حرارتی اســت و بالغ بر 
۸3 درصد تولید عملی برق در زمان اوج تقاضای 
امســال، با تکیه بر ظرفیت هــای صنعت برق 
حرارتی کشــور محقق می شــود. هرساله پیک 
مصرف ســالانه برق کشــور در یکی از روزهای 
تیرماه و یا مردادماه که گرمترین ماه های ســال 
هستند، رقم می خورد.در ســال گذشته در روز 
۲۵ مردادماه، بیشترین میزان تقاضای لحظه ای 
مصرف برق رقم خورد به طوری که در ســاعت 
1۵:11 این روز، میزان تقاضای برق به ۶9 هزار و 

4۵۷ مگاوات رسید.
در سال جاری نیز پیش بینی شده میزان تقاضای 
برق در یکی از روزهای گرم تیرماه یا مردادماه، 
به حدود ۷3 هزار مگاوات برسد.در سال 14۰1، 
میزان ناترازی برق حــدود 11 هزار مگاوات بود 
به طوری که در زمان رسیدن اوج تقاضای مصرف 
به ۶9 هزار مگاوات، میزان تولید عملی برق حدود 
۵۸ هزار مگاوات بود. اما در سال جاری پیش بینی 
شــده با افزایش ظرفیت ها در بخش تولید برق، 
ظرفیت عملی تولید در زمــان اوج تقاضا، به ۶۲ 

هزار و ۵۰۰ مگاوات برسد.
از مجمــوع ۶۲ هــزار و ۵۰۰ مــگاوات ظرفیت 
عملی تولید برق کشــور، ۵۲ هزار مگاوات تولید 
برق در نیروگاه های حرارتی برنامه ریزی شــده، 

حــدود 9۰۰۰ تــا 9۵۰۰ مگاوات اســتفاده از 
ظرفیت نیروگاه های برق آبــی و حدود 1۵۰۰ 
مگاوات نیز اســتفاده از ظرفیت نیروگاه اتمی، 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر و تولیــد پراکنده در 
دستور کار است. در واقع سهم اصلی تولید برق 
پیک تابســتان امســال، متعلق به نیروگاه های 
حرارتی اســت و بالغ بر ۸3 درصد تولید عملی 
برق در زمان اوج تقاضای امســال، بــا تکیه بر 
 ظرفیت هــای صنعــت بــرق حرارتی کشــور 

محقق می شود.
ســهم نیروگاه های حرارتی در ظرفیت اسمی 
تولید برق کشور نیز تقریبا در همین میزان است. 
طبق آخرین گزارش رسمی از وضعیت ظرفیت 
تولید برق کشور که مربوط به پایان فروردین ماه 
امسال اســت، میزان ظرفیت اسمی تولید برق 
ایران در پایان فروردین ماه بــه 9۰ هزار و 99۵ 

مگاوات رسید.
ســهم نیروگاه های حرارتی )بخــاری، گازی و 
ســیکل ترکیبی( با مجموع ظرفیت اسمی ۷4 
هزار و 199 مگاوات، از مجموع ظرفیت اســمی 
تولید برق کشــور، ۸1.۶ درصد اســت.درواقع 
نیروگاه های حرارتی کشور با سهم ۸1.۶ درصدی 
در ظرفیت اســمی نصب شده تولید برق کشور، 
ســهمی ۸3.۲ درصدی در تأمین پیک تقاضای 

برق تابستان امسال خواهند داشت.

رییس شــورای عالی کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصی اظهار داشــت: ســوال این 
اســت آیا وام 4۵۰ میلیون تومانــی برای یک 
کارمند بانکی بــا مانده 3۰ ســال، رقم بالایی 
 اســت؟ این جو ســازی علیه کارکنان شــبکه 

بانکی است.
کــوروش پرویزیــان در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصــادی ایلنا درباره انتقــادات از برخورداری 
کارمنــدان شــبکه بانکــی از میــزان بالایی 
از تســهیات در حالی کــه ارایه تســهیات 
حتــی خرد هم بــه مــردم پیچیده و ســخت 
شــده، اظهار داشــت: پرداخت تســهیات به 
 کارکنان بانک هــا تابع قانون و ضابطه شــبکه 

بانکی است. 
قدمت این ضوابط به قدمت تشــکیل بانکداری 
در ایران بر می گــردد اما در ســال های اخیر و 
از ســال 9۲ به بعد، مجلس قانونــی را تصویب 
کرد مبنی بر اینکه کارگروهی بــا اعضای وزیر 
اقتصاد، رییس ســازمان برنامــه و رییس بانک 
مرکزی تشــکیل شــود و این کارگروه درباره 
 سقف تســهیات کارکنان شبکه بانکی تصمیم 

می گیرند.
وی ادامه داد: در سال 14۰1 این کارگروه را تغییر 
دادند و در حال حاضر کارگروه متشکل از رییس 
سازمان امور استخدامی کشور و رییس سازمان 
برنامه و بودجه است، این کارگروه مصوبه ای دارد 

که حسب آن عمل می شود
رییس شــورای عالی کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصی تاکید کــرد: هرگز هیچ یک 

از کارکنان شبکه بانکی به آن سقفی که در این 
مصوبه دیده شده، تسهیات دریافت نمی کنند.

پرویزیان با اشــاره به عدد ســقف وام کارکنان 
شــبکه بانکی گفت: قانون تســهیات مسکن 
را جدا شــده و عاوه بر آن در قانــون ضریبی از 
حداقل حقوق تعیین شــده و طبق تبصره ذیل 
ماده ۷۶ قانون مربوطه و مصوبات شورای پول و 
اعتبار متوسط دریافتی کارکنان حسب گزارش 
رســمی بانک مرکزی کــه نامه آن بــه رییس 
 جمهوری هم ارایه شــده، 4۵۰ میلیون تومان

 است.
وی افزود: سوال این اســت آیا وام 4۵۰ میلیون 
تومانی برای یک کارمند بانکی با مانده 3۰ سال، 
رقم بالایی اســت؟ این جو سازی علیه کارکنان 
شبکه بانکی است.رییس شــورای عالی کانون 
بانک ها و موسســات اعتبــاری خصوصی ادامه 
داد: در حال حاضر یک جوان ۲3 ساله که ازدواج 
کند 44۰ میلیــون تومان وام قرض الحســنه 
دریافت می کند که در کنــار آن امکان دریافت 
وام ودیعــه، کارت مراحبــه را دارد و جمع این 
 وام ها بیش از وام 4۵۰ میلیون تومانی کارکنان 

بانکی است.
پروزیان گفت: همچنین هفته گذشــته شورای 
پول و اعتبــار مصوب کرده کــه نخبگان امکان 
دریافت 1 میلیارد تومــان وام را دارند همچنین 
اعضای هیات علمــی دانشــگاه ها می توانند 1 
میلیارد تومان وام دریافت کنند. بنابراین عددی 
که کارکنان شــبکه بانکی به عنوان تسهیات 

دریافت می کنند بالا نیست.   

عضو هیات مدیره اتحادیه 
تولید و صادرات نساجی و 
پوشاک ایران خاطر نشان 
کرد: سهم پوشاک در سبد 
خانوارهای ایرانی در دهه 
۸۰ حدود ۷ درصد بود اما در طول این سال ها این 
سهم به حدود 3.۵ درصد رســیده است و این آمار 
نشان می دهد که تقاضای مردم برای خرید پوشاک 

کاهش پیدا کرده است.
مجید نامی با اشــاره به عدم تخصیــص ارز برای 
تامین و واردات مواد اولیه، تجهیزات و ماشین آلات 
صنعت پوشاک، گفت: در یک بازه زمانی 3 ماه ارز 
به واردکنندگان صنعت پوشــاک تخصیص داده 
می شود این در حالیســت که در گذشته حداقل 3 
تا 4 هفته ارز به واردکنندگان تعلق می گرفت؛ این 
تعلل بر تمام زنجیره تامین از جمله بخش های اولیه 

یعنی الیاف و پارچه تاثیر و بر اکوسیستم و را دچار 
کمبود کرده است.

این فعال اقتصادی با بیان اقتصاد در شرایط رکود 
تورمی است، تصریح کرد: باوجود اینکه نرخ ارز در 
چند هفته ثبات خود را حفظ کرده است اما به دلیل 
انتظاراتی تورمی که در کشــور وجود دارد و عدم 
چشم انداز مثبت نســبت به اقتصاد کان کشور، 
شــاهد انتظارات تورمی از ابتدای سال بودیم و در 
نتیجه قیمت  مــواد اولیــه و کالای نهایی در حال 
افزایش اســت. همچنین مشــکات اقتصادی در 
۲ سال گذشــته امکان ســرمایه گذاری در توسعه 
صنعت پوشــاک را کاهــش داده و این موضوعات 
دســت به دســت هم داده اند که وضعیت قاچاق 
همچنان در صنعت پوشــاک ادامه داشــته باشد 
هرچند قاچاق پوشــاک موضوعی نیســت که در 
 یک مقطع کم و قطع شــده باشــد همــواره بوده 

و ادامه دارد.
به گفته وی؛ هرگونه ســکته در تامین مواد اولیه و 
تولید، در بازار نمود پیدا می کند؛ در سالهای گذشته 

اگر شرکت ها و برندها یک فصل را دوام می آوردند و 
در فصل بعدی افزایش قیمت را اعمال می کردند اما 
هم اکنون باتوجه به تورم و کاهش قدرت نقدینگی 
شــرکت ها در همان فصل تغییر قیمت ها را لحاظ 

می کنند.
این فعال اقتصــادی ایران را در صنعت پوشــاک 
رقیب ترکیه ندانســت و افزود: صنعت پوشاک در 
ترکیه حدود 1۸ تــا ۲۰ میلیارد دلار ارزآوری دارد 
این در حالیســت که صادرات پوشــاک ایران در 
بهترین حالت زیر 1۰۰ میلیون دلار است از این رو 
ایران رقیبی در حوزه پوشــاک برای رقبای منطقه 
محسوب نمی شــود. اگر ما بتوانیم سهم حدود ۶۰ 
تا ۶۵ درصدی خود را در بــازار داخلی حفظ کنیم 
کار بزرگی انجام دادیم. موضوع این اســت که در 
چند سال اخیر به دلیل خروج برندهای خارجی و 
ممنوعیت واردات رسمی، برندهای و نشان شناخته 
شده پوشاک ایرانی که سهم بازار آنها زیر 1۰ درصد 
بود توانستند بیشــتر خود را به متقاضیان داخلی 
معرفی کنند و مراکز خریدی که بــه هیچ عنوان 

پوشــاک ایرانی را راه نمی دادند با خالی شدن فضا 
مجبور شدند که به برندهای ایرانی را عرضه کنند 
و این موضوع در نهایت به معرفی بیشتر برندهای 

ایرانی کمک کرد.
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی 
و پوشاک ایران در پاسخ به این پرسش که آیا افت 
توان خرید مصرف کنندگان تاثیری در میزان تقاضا 
گذاشته است؟ تصریح کرد: سهم پوشاک در سبد 
خانوارهای ایرانی در دهه ۸۰ حدود ۷ درصد بود اما 
در طول این سال ها این سهم به حدود 3.۵ درصد 
رسیده اســت و این آمار نشان می دهد که تقاضای 
مردم برای خرید پوشاک کاهش پیدا کرده است؛ 
زمانی که تورم خوراک و مســکن در کشور تا این 
میزان بالا برود اما از سوی دیگر درآمدها به همان 
اندازه افزایش پیدا نکند طبیعی اســت که مردم از 
هزینه هایی که می توانند بگذرند می گذرند از این رو 
مصرف وتقاضا برای خرید پوشــاک افت ملموسی 

کرده است.
نامی با بیان اینکــه در قیمت برندهــا مولفه های 
زیادی تاثیر می گذارد، افزود: ۶۰ تا ۷۰ درصد مواد 
اولیه در صنعت پوشــاک وارداتی است؛ در حوزه 
پوشاک پنبه، پلی استر و ویسکوز وارداتی هستند 
که ویسکوز کاما وارداتی و حدود ۸۰ درصد پنبه 
وارداتی اســت؛ پس قیمت ارز و تامین مواد اولیه 
در قیمت نهایی بســیار موثر اســت. اما این روزها 
هزینه های فروشگاهی و اجاره بها در قیمت فروش 
پوشاک بسیار حائز اهمیت شــده است؛ وقتی در 
یک بازه زمانی ۲ ساله اجاره بها ۲ تا 3برابر افزایش 
پیدا می کند طبیعی اســت که این موضوع حدود 
۲۰ درصد بر قیمت فروش تاثیــر بگذارد البته این 
 افزایش نرخ متناســب با موقعیــت واحد صنفی 

تغییر می کند.
وی در پایان بیان کرد: تولیدکننده پوشــاک زنانه 
در داخل کشور فعال هستند اما از آنجایی که نحوه 
تبلیغــات و ارائه این کالاها بــرای تولیدکنندگان 
دشوار و یکسری ســختی ها و ماحضات خاص در 
صنعت وجود دارد ذات کار را سخت کرده است این 
در حالیست که این بازار بزرگ، تنوع و تغییرات در 
طراحی ها باید بیشتر از مردانه باشد است و نیاز به 
پشتیبانی، علم، دانش و فناوری بیشتر دارد بنابراین 
در مجموع کار در صنعت پوشاک زنانه نسبت به بقیه 
حوزه ها در ایران دشوار است و جا دارد که بیشتر در 

این حوزه ورود کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سهم ۶۰ تا ۷۰ درصد مواد اولیه وارداتی در صنعت پوشاک

سهم پوشاک در سبد خانوار نصف شد
در سه ماهه چهارم سال 2۰22؛ 

اقتصاد ایران ۴.۷ درصد رشد کرد

جزئیات تولید برق در پیک تابستان امسال

سقف وام کارکنان شبکه بانکی ۴۵۰ میلیون تومان است
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فناوری و 
اطلاعات

جذب نیروی »پسادکتری فناوری« در پارک های فناوری
پرداخت ۸۰ درصد حقوق استادیار دانشگاه به فناوران

سرپرست معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم از جذب و اشتغال فارغ التحصیلان 
دکتری در شرکت های مستقر در پارک های علم و فناوری خبر داد. امید رضایی فر 
از اجرای طرح پسادکتری فناوری خبر داد و درباره جزئیات آن گفت: این طرح با 
رویکرد زمینه سازی اشتغال فارغ التحصیلان دکتری و البته همه فارغ التحصیلانی 

که مدرک عالیه تری نسبت به لیسانس دارند، در نظر گرفته شده است.
سرپرست معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم ادامه داد: این افراد برای همکاری 
با شرکت های داخل پارک های علم و فناوری، داخل مجموعه ها مستقر می شوند 
و ۸۰ درصد حقوق استادیار دانشگاه براساس آئین نامه پسادکتری در وزارت علوم 

به آنها پرداخت می شود.
رضایی فر با اشــاره به اینکه این طرح با هدف تقویت همــکاری بین واحدهای 
دانش بنیان و فناور با دانشگاه های کشــور و ارتقا توان پاسخگویی دانشگاه ها به 
نیازهای جامعه ارائه شده است، افزود: البته ارتقای مهارت های تخصصی محققان 

و جلوگیری از خروج نخبگان نیز از دیگر اهداف این طرح به شمار می رود.
این مقام مســئول وزارت علوم افــزود: این طــرح در راســتای اجرایی کردن 
سیاســت های وزارت عتف در حوزه فناورانه و همچنین اجرایی کردن آئین نامه 

حمایت از تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین مطرح شده است.
وی با اشاره به اینکه این طرح امسال برای نخستین بار اجرایی می شود، گفت: با 
توجه به اینکه در ابتدای این مسیر قرار داریم، بودجه طرح از سوی معاونت فناوری 
تأمین شده اما در تلاش هستیم که بودجه از سمت پارک ها و یا شرکت های مستقر 

در پارک تأمین شود.
رضایی فر در ادامه خاطرنشان کرد: امسال طرح پســادکتری فناوری با ۵۰ نفر 
آغاز می شود اما با توجه به استقبالی که صورت گرفته و همچنین مساعدت هایی 
که شده، پیش بینی می کنیم سال ۱۴۰۲ تا حدود ۱۰۰ نفر پسادکتری فناوری 

داشته باشیم.
سرپرست معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم در پایان گفت: بیمه این عزیزان 
مطابق با آئین نامه پسادکتری وزارت علوم برقرار خواهد شد و امیدواریم با تأمین 

منابع بیشتر سال های آتی ظرفیت چندبرابری را نسبت به امسال جذب کنیم.

افزایش ۱۲۵ درصدی ترافیک داخلی اینترنت
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اعلام کرده است که متوسط 
و اوج ترافیک داخلی شبکه ارتباطات نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از 

دو برابر شده است.
امیر محمد زاده لاجوردی رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در 
یکی از پیام رسان های بومی با انتشار عکسی از خبر ایران اینترنشنال گفت: اخبار 
دروغ، حملات شــبانه روزی منع خدمت به مراکز تبــادل ترافیک داخل، و رفع 
هدفمند برخی از تحریم های فناوری توسط آمریکا نتوانستند مانع این حقیقت 
شوند که متوسط و اوج ترافیک داخل نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از 

دو برابر شده است )افزایش حدود ۱۲۵ درصدی( و همچنان در حال رشد است.

وزیر ارتباطات خبر داد
تدوین نقشه راه ملی برای توسعه هوش مصنوعی در کشور

با توجه به پیشرفت چشمگیر و فزاینده هوش مصنوعی در سایر کشورها و ایران، 
وزیر ارتباطات به تازگی اعلام کرده است این وزارتخانه از یک سال و نیم قبل مرکز 
توسعه هوش مصنوعی را در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات راه اندازی و 
یک نقشه راه ملی نیز برای توسعه هوش مصنوعی در کشور تدوین کرده و در اختیار 

مراکز سیاستگذار و تصمیم گیر قرار داده است.
 )ICT( با یکپارچه شدن فزاینده هوش مصنوعی با فناوری های اطلاعات و ارتباطات
که سهم مهمی در تجارت، جوامع و زندگی ما دارد، رگولاتورها با وظیفه پیچیده 
به حداقل رساندن تهدیدات و حداکثر کردن منافع مواجه هستند. هوش مصنوعی 
به طور فوق العاده ای کاربردی اســت؛ هوش مصنوعی در حال تعبیه شدن در هر 
کجاست. مهم نیست که آیا شما در حرفه پزشکی مشغول هستید یا در تولید یا 
حتی در کشاورزی، شما با برنامه های کاربردی هوش مصنوعی سر و کار خواهید 
داشــت.  ماشــین های دارای هوش مصنوعی قادرند حجم عظیمی از داده های 
به دســت آمده از منابع مختلف را برای انجام طیف گسترده ای از وظایف، بررسی 
کرده و آنها را به کار ببرند. گسترش هوش مصنوعی دوگانگی های متعددی  نظیر 
خطرات و فرصت ها، انسان و ماشــین، محدودیت ها و توانمندسازها ایجاد کرده 
است. رگولاتورها باید با این موضوعات و عدم اطمینان برای ایجاد زیرساختی امن 
و ایمن برای توسعه هوش مصنوعی تعامل داشته باشند. از یک نگاه هوش مصنوعی 
به جای اینکه جایگزین انسان شود، به ما امکان می دهد با انجام وظایف سنگین 
و روزمره، از آنچه که انســان می تواند تعریف کند، فراتر برویم و فراتر از آنچه که 

می توانیم تصور کنیم را ببینیم.
در همین رابطه، به تازگی عیســی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- 
درباره گسترش استفاده از هوش مصنوعی گفت: شــورای عالی فضای مجازی 
به عنــوان مرجع تصمیم گیری در این حوزه روی تدوین ســند توســعه هوش 
مصنوعی کار می کند. وی افــزود: ما هم در وزارت ارتباطات از یک ســال و نیم 
قبل مرکز توسعه هوش مصنوعی را در پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
راه اندازی و یک نقشــه راه ملی نیز برای توسعه هوش مصنوعی در کشور تدوین 
کردیم و در اختیار مراکز سیاستگذار و تصمیم گیر قرار دادیم که بر اساس آن همه 
دستگاه های مکلف هستند ظرفیت های خود برای استفاده از هوش مصنوعی برای 

هوشمندسازی ارایه خدمات را احصاء کنند.
به اعتقاد کارشناســان، هوش مصنوعی مانند هر فناوری جدیدی باعث افزایش 
قدرت و ارتقای بهره وری می شود و از منظر ایجاد قدرت، حکومت ها باید با در نظر 
گرفتن قوانین استفاده نادرست و خلاف مصالح انسان ها را محدود کنند و با ایجاد 

پیمان های بین المللی جلوی اثرات مخرب آن را بگیرند.  

رونمایی از ۲ محصول شرکتهای دانش بنیان در حوزه مالی
با حضور رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری از دو محصول جدید 
شرکت های دانش بنیان در نمایشــگاه بین المللی صنعت مالی رونمایی شد. در 
پانزدهمین دوره نمایشگاه صنعت مالی )بانک، بیمه و بورس(، از محصولات جدید 

دو شرکت دانش بنیان با حضور رییس صندوق نوآوری و شکوفایی رونمایی شد.
محصول یک شرکت، زیرساخت ابری سیســتم یا »کوبیت« است. این محصول 
مجموعه ای از سامانه های کمکی مانند ابزار احراز هویت و صدور گواهی و... است. 
این محصول بستری است که مشــتریان را قادر می سازد تا برنامه های تجاری را 

بدون نیاز به ساخت و نگهداری زیرساخت، توسعه دهند و اجرا و مدیریت کنند.
دومین محصول ســامانه بانکداری دیجیتال »آدانیوم« بود که رونمایی شد. این 
سامانه با تمرکز بر نیازهای مشــتریان حقوقی و شرکتی، از پنج سال گذشته در 
اکوسیستم بانکی فعال شده اســت و در ۶ بانک به ده ها هزار شرکت و بیش از دو 

میلیون کاربر بانکی خدمات رسانی می کند.
ویژگی بارز فنی این محصول، استفاده از امضای دیجیتال به عنوان شیوه اصلی 
احراز اصالت درخواست ها است که بدین وسیله بالاترین حد امنیت و انکارناپذیری 
در تراکنش های دیجیتالی فراهم می شود و به بانک امکان می دهد تا با مدیریت 
مناسب ریسک، محدودیت سقف های مرســوم در تراکنش های غیرحضوری را 

مطابق نیازهای کسب و کار و مشتریان حقوقی کاهش دهد.

اخبار

معاون اول رئیس جمهور در 
نشستی سه ساعته با ۱۸ نفر 
از مدیران و فعالان کســب و 
کارهای بــزرگ دیجیتال در 
کشور، به بررســی مسائل و 
مشــکلات این حوزه پرداخت و رویکرد دولت سیزدهم 
به اقتصاد دیجیتــال را نگاهی فرصــت محور و تحول 
ســاز خواند. محمد مخبر در نشست با مدیران و فعالان 
کسب و کارهای بزرگ دیجیتال کشور با تأکید بر اینکه 
مشکلات کشور در زمینه های بیکاری، مسکن، حمل و 
نقل و بهره وری پایین، با نگاه سنتی و ابزار سخت افزاری 
قابل حل نیســت، به تغییر رویکرد کشورهای جهان به 
اقتصاد دیجیتال اشــاره و تصریح کرد: کسب و کارهای 
اینترنتی و اقتصاد دیجیتال بزرگترین سهم را در کمک 

به دولت برای حل مسائل مردم دارند.
مخبر با اشاره به مزیت های کشور از جمله رتبه اول انرژی 
دنیا، ظرفیت های کشاورزی و معدنی و دسترسی به دریا 
و سواحل تأکید کرد: ظرفیت بالای اقتصاد دیجیتال در 
رشــد تولید ناخالص داخلی قابل مقایسه با هیچ یک از 
ظرفیت های طبیعی و جغرافیایی کشــور نیســت چرا 
که همه آن ظرفیت ها نیز مــی تواند در خدمت اقتصاد 

دیجیتال قرار گیرد.
معاون اول رئیس جمهور نیاز به ســرمایه گذاری اندک 
اولیه، سرعت بازگشت بالای ســرمایه، بهره وری بالا و 
محور بودن نیروی انسانی را از مهمترین خصوصیت های 
اقتصاد دیجیتال برشــمرد و گفت: اقتصــاد دیجیتال 
تاکنون در تولید ناخالص داخلی کشور سهمی ۷ درصدی 
داشته است و با توجه به سهم بالای این حوزه در اقتصاد 
کشورهای پیشرفته و سایر نقاط جهان نشانگر آن است 
که به اهمیت و ظرفیت بالای این بخش توجه نشــده 

است.
مخبر در این جلسه که با حضور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، دبیر شــورای عالی فضای مجازی و مدیران 
ســکوهای اینترنتی و فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال و 

کسب و کارهای دیجیتالی برگزار شد، خاطرنشان کرد: 
فرصت هایی که دولت سیزدهم برای توسعه زیست بوم 
اقتصاد دیجیتال در داخل و همچنین برای بین المللی 
شــدن ایجاد کرده، کم نظیر اســت. سیاست خارجی 
دولت ســیزدهم و افزایش روابط با کشورهای همسایه 
و منطقه، عضویت در سازمان همکاری های شانگهای 
و نقش پررنگ ایــران در بریکس فرصتــی فوق العاده 
برای سکوهای اینترنتی و کســب و کارهای دیجیتال 
برای بازاریابی، بازارسازی و حضور در اقتصاد کشورهای 
همسایه و منطقه ایجاد کرده اســت. بنابراین کسب و 
کارهای دیجیتال در کشــور نه به اشباع بلکه برای بین 

المللی شدن به بلوغ رسیده اند.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: پلتفرم های اینترنتی 
باید علاوه بر ســرمایه گذاری در تربیت نیروی انسانی، 
در زمینه آموزش و تربیت نیروی انســانی بین المللی و 
توسعه بازارهای جهانی فعالیتی بیش از گذشته داشته 
باشند و دولت کاملا آمادگی دارد در این زمینه همکاری 
 و تنظیم گری هــای لازم را به شــرکت های اینترنتی 

ارایه دهد.
مخبر با قدردانی از کسب و کارها و سکوهای اینترنتی در 
کمک به دولت در طول دو سال گذشته به ویژه در زمینه 
تأمین و توزیع کالاهای اساسی و حل مشکلات حمل و 
نقل و اقامتی مردم به ویژه در دوران اربعین حســینی 
افزود: وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با تشــکیل 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال و مصوبات و لایحه های 
حمایتی از کســب و کارهای اینترنتــی و فعالان حوزه 
اقتصاد دیجیتال نشان داده است که عزمی راسخ برای 

تحقق اهداف دولت و فعالین این حوزه دارد.
همچنین در این جلسه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با اشاره به نگاه ویژه دولت ســیزدهم به حوزه فناوری 
اطلاعات ادامه داد: در تدوین برنامه هفتم توسعه بندهای 
خوبی به فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال اختصاص 
یافته است و از این حوزه به عنوان موضوع کلیدی رشد 

اقتصادی کشور یاد شده است.
وی زنجیره تأمین مالی برای اقتصــاد دیجیتال، ایجاد 
صندوق ویژه حمایت از کســب و کارهــای دیجیتال، 
تسهیل ورود به بورس برای سکوهای اقتصاد دیجیتال 

و آیین نامه تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۲ برای تخفیف 
مالیاتی فعالیت کسب و کارها در سکوهای داخلی را از 
اقدامات این وزارتخانه برای حمایت از این حوزه در قالب 

کمیسیون راهبری اقتصاد دیجیتال برشمرد.
زارع پور گفت: اتصــال ۹۲ درصد روســتاها در حوزه 
زیرســاخت های اینترنتی، برنامه ریــزی برای تحت 
پوشــش قرار دادن ۱۰ میلیون خانــوار ایرانی به پروژه 
بزرگ فیبر نوری، تلاش برای حل مشکلات پلتفرمها در 
نظام تنظیم گری و هوشمندسازی صنایع کشور از دیگر 
اقدامات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای کمک 

به کسب و کارهای اینترنتی است.
سیدمحمد آقامیری دبیر شــورای عالی فضای مجازی 
نیز در خصوص حل مشکلات کسب و کارهای اینترنتی 
تأکید کرد: کمک بــه زنجیره تأمین مالی ســکوهای 
اینترنتی در بورس، حمایت از صــادرات و فعالیت های 
برون مرزی کســب و کارهای اینترنتی، کمک به ایجاد 
جذابیت اقتصادی در این حوزه و حل مشکلات فعالین 
حوزه اقتصاد دیجیتال در دستگاه های دولتی و اجرایی 
در دبیرخانه شورای عالی فضای مجازی در حال پیگیری 

و اقدام است.
همچنین در این جلسه برخی از مدیران و فعالان حوزه 
اقتصاد دیجیتال به ارایه مشــکلات، درخواســت ها و 

راهکارهای خود در زمینه های لزوم ایجاد بسترها برای 
حضور در بازارهای منطقــه ای و بیــن المللی، ایجاد 
اکوسیستم گردشگری برای کسب و کارهای اینترنتی 
صنعت گردشگری، تسهیل معاملات بین المللی مالی، 
حل مشکلات مالیاتی، تسهیل شرایط برای تبلیغ های 
تلویزیونی، تعامل، همکاری و تغییر رویکرد دســتگاه 
های دولتی نســبت به حوزه اقتصاد دیجیتال، تقویت 
کمیسیون اقتصاد دیجیتال، حل مشکلات برای حضور 
شرکت های اینترنتی در بورس و اعتماد به جوانان فعال 
و کســب و کارهای اینترنتی برای حل مشکلات کشور 

پرداختند.
همچنین از دیگر درخواست ها و پیشنهادات اعضای این 
نشســت می توان به لزوم بازنگری در تغییرات معافیت 
های مالیاتی استارت آپ ها، ارتقای دسترسی به اینترنت، 
توســعه زیرســاخت های لازم، حمایــت از بازی های 
اینترنتی، تسهیل گری در حوزه کیف پول های اینترنتی 
با سایر کشــورها، نگهداشــت نخبگان و استعدادهای 
حوزه فناوری اطلاعــات، کمک به کســب و کارهای 
اینترنتی برای حضور در بازارهای کشــورهای همسایه 
و منطقه، ارایه کمک های مالی و مقرراتی برای توسعه 
 فعالیت های اینترنتی و ایجاد پیوست اقتصاد دیجیتال 

در پروژه های مالی اشاره کرد.

نشست ۳ ساعته » مخبر«  با فعالان اقتصاد دیجیتال و کسب و کارهای اینترنتی برگزار شد

فرصت سازی برای حضور دانش بنیان ها در کشورهای همسایه
News kasbokar@gmail.com

مهندسان انستیتو فناوری ماساچوست)ام آی تی( موتوری یک 
مگاواتی ابداع کرده اند که گامی مهم در ساخت هواپیماهای 
برقی بزرگ در آینده است.  محققان بخش های مختلف موتور 
را آزمایش کردند تا نشان دهند ابزار قادر به تولید یک مگاوات 
برق است. با توجه به تمرکز رهبران جهان برای به صفر رساندن 
انتشار گازهای گلخانه ای تا ۲۰۵۰ میلادی، صنعت هوانوردی 
باید از حداکثر نوآوری های موجود در دستیابی به این هدف 
استفاده کند. هواپیماهای بزرگ که مسافر و بار حمل می کنند، 
دی اکسید کربن زیادی تولید می کنند. این درحالی است که 
هنوز برقی کردن صنعت هوانوردی در ابتدای مسیر است و نمی 

توان آن را در موتورهای بزرگ جت ها به کار برد.
این درحالی است که موتور های ابداعی فقط می توانند چند 
صدکیلووات برق تولید کنند. اما هواپیماهای بزرگ نیازمند 
 MIT بازده بیشتری از موتورهایشان هستند بنابراین مهندسان
دست به کار شدند تا یک موتور برقی یک مگاواتی بسازند. برای 
تولید موتور برقی یک مگاواتی نخست باید شیوه عملکرد موتور 
برقی را درک کرد. به طور معمــول موتورهای برقی از انرژی 
الکتریکی برای تولید میدان مغناطیسی استفاده می کنند. 
این روند به طور معمول با ارسال جریان از طریق سیم پیچ های 
مسی انجام می شود. یک آهنربا نزدیک سیم پیچ ها و در جهت 
ایجاد میدان مغناطیسی قرار می گیرد که یک پروانه یا پیشرانه 
را به حرکت در می آورد. برای تولید برق بیشتر باید از سیم پیچ 

های مسی بزرگ تر استفاده کرد. با این وجود گرمای ناشی از 
این فرایند نیز بیشتر می شود و در نتیجه باید عناصر خنک 
کننده به سیستم اضافه کرد. تمام این تجهیزات وزن موتور را 
افزایش می دهند و در نتیجه استفاده از آن برای مقاصد هوایی 
نیز سخت تر می شود.محققان ام آی تی یک موتور ابداع کردند 
که از یک پروانه پرسرعت در آن استفاده شد که آهنرباهایی 
روی آن قرار گرفته اند که قطب هایشان در جهت های مختلف 
است و همچنین یک استاتور فشرده نیز داخل پروانه قرار می 
گیرد اما با مجموعه ای پیچیده از سیم پیچ های مسی در داخل 
پر شده است. همچنین محققان یک سیستم الکترونیک توزیع 
برق را با کمک ۳۰ صفحه مدار سفارشــی ساختند تا دقیقاً 
جریان برق را از طریق سیم پیچ های مسی در فرکانس های 

بالا تغییر دهند.
صفحه مدارها نزدیک به موتور قرار دارند تا میزان خســارت 
حین انتقال را کاهش دهند و از سوی دیگر با یک مبدل گرما 
یکپارچه شده اند تا هنگامیکه قطعات در حال کار هستند، 
هوا را خنک کنند. در حــال حاضر محققان این قطعات را به 
طور جداگانه آزمایش کرده اند و معتقدند طراحی سیستم 
می تواند یک مگاوات بازده را تولید کند. قرار است در ماه های 
آینده قطعات سرهم بندی و موتور به طور کامل تست شود. 
محققان اطمینان دارند که موتور می تواند انرژی مورد نیاز یک 

هواپیمای منطقه ای را تامین کند.

نهنگ باستانی بیت کوین زنده شد و پس از کسب ۱۳هزار 
و۵۰۰ درصد سود، ۳۸ میلیون دلار جابه جا کرد. یک کیف 
پول بیت کوین که بیش از ۱۰ سال خاموش بود، در اقدامی 
که توجه جامعه گسترده تر ارزهای دیجیتال را به خود جلب 
کرد، ناگهان جان گرفت و ۱۴۳۲.۹۳ بیت کوین قابل توجه 
به ارزش حدود ۳۸.۱ میلیون دلار را به آدرسی جدید منتقل 
کرد. به گفته شرکت تحلیل زنجیره ای لوک  ان چین، این 
کیف پول نهنگ در آوریل ۲۰۱۹ سکه های خود را دریافت 
کرده بود، زمانی که هر بیت کوین حدود ۱۹۵.۴ دلار ارزش 
داشت؛ در زمان نگارش این مطلب، یک سکه بیت کوین با 
قیمت ۲۶ هزار و ۶۰۰ دلار معامله می شود. رشد چشمگیر 
قیمت ارز دیجیتال پرچمدار بین تراکنش های این کیف 
پول به این معنی اســت که نهنگ پس از ثبت رشد خیره 
کننده ۱۳هزار و ۵۰۰ درصدی در دارایی های خود، وجوه 
را منتقل کرد. ذخیره بیت کوین مورد بحث تحت عنوان 
»ذخیره باستانی« قرار می گیرد، سکه هایی که حداقل هفت 
سال پیش خریداری شده اند، اگرچه برخی از کارشناسان 
یک دوره پنج ساله را به عنوان پایه در نظر می گیرند. شایان 
ذکر است که تا سال ۲۰۱۳، ساتوشی ناکاموتو، بنیان گذار 
بیت کوین، دیگر فعال نبود، به این معنــی که این مورد، 

سکه های دوره ساتوشی در نظر گرفته نمی شوند.
بیت کوین در زمانی بــه حرکت خود ادامــه می دهد که  

مجموع حجم معاملات نقدی و مشتقات در صرافی های 
متمرکز ارزهای دیجیتال با ۱۵.۷ درصد کاهش به ۲.۴۱ 
تریلیون دلار رسیده و دومین کاهش متوالی ماهانه خود را 
ثبت کرده است. حجم معاملات نقطه ای ماه گذشته با ۲۱.۸ 
درصد کاهش به ۴۹۴ میلیارد دلار رسید که پایین ترین 
سطح از مارس ۲۰۱۹ است. بر اساس آخرین گزارش بررسی 
صرافی سی سی دیتا کاهش فعالیت معاملاتی را می توان 
به یک دوره مداوم حرکت محدود قیمــت برای ارزهای 
دیجیتال اصلی، بیت کوین و اتریوم نسبت داد. با اوج حجم 
معاملات روزانه ۲۴ میلیارد دلار در پنجم ماه مه نوسانات 
سالانه ۳۰ روزه این دارایی ها به سطوحی کاهش یافت که از 

ابتدای سال تاکنون مشاهده نشده بود.
حجم معاملات قبل از اقدام قانونی کمیسیون بورس و اوراق 
بهادار ایالات متحده )SEC( علیه صرافی پیشرو بایننس، 
یک روز قبل از اینکه این صرافــی در برابر صرافی ارزهای 
دیجیتال فهرست شــده نزدک، کوین بیس حرکت کند، 
شــروع به کاهش کرد. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای 
دیجیتالی در حال حاضر ۱.۰۹ تریلیون دلار برآورد می شود 
که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۰۹ درصد کمتر شده است. 
در حال حاضر ۴۶.۹۷ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در 
اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۳۱ درصد افزایش 

داشته است.

بــا راه اندازی ســامانه »همــکاری بــا متخصصان و 
کارآفرینان ایرانی خارج از کشور« با عنوان »کانکت«، 
نخبگان دانشــگاه های برتر دنیــا در پروژه های حل 
مسائل کشور مشــارکت می کنند. به گزارش فارس، 
در ســال ۱۳۹۵ ســامانه »همکاری با متخصصان و 
کارآفرینان ایرانی خارج از کشور« با عنوان »کانکت« 
راه اندازی شــد که یک پل ارتباطی بیــن افراد خارج 
از کشور با ایران باشد. به وسیله  این ســامانه افراد در 
خارج از کشور ظرفیت هایی که در داخل وجود دارد را 
مشاهده می کنند و بعد از آن با دانشگاه، پژوهشگاه و یا 
شرکت های دانش بنیان ارتباط برقرار خواهند کرد. این 
ارتباط منجر به همکاری می شود که مدل های مختلفی 

برای آن تعریف شده است.
سید علی حسینی، معاون دفتر توسعه روابط علمی و 
سرمایه انسانی مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری 
در خصوص ســامانه کانکت توضیح می دهد: در سال 
۱۳۹۵ پرسش نامه ای توسط  پنج نفر از فارغ التحصیلان 
دانشــگاه شــریف طراحی شد تا مشــخص شود چه 
ویژگی هایی  برای ســامانه ای که قصد داریم در جهت 
اســتفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور راه اندازی 
کنیم مطرح اســت، موانع و چالش های افراد خارج از 
کشور که علاقه مند به کار و فعالیت در کشور هستند 
چیست و چه انگیزه هایی در این مسیر وجود دارد. در 
این پرســش نامه ۴۵۰۰ نفر از افرادی که نفرات برتر 
کنکور، المپیادی و یا افراد با ســطح توان علمی بسیار 
بالا که در خارج از کشور مشــغول به تحصیل بودند، 
مشارکت داشتند. درصد بالایی از این افراد علاقه مندی 

بودند که با ایران همکاری داشته باشند و دوست داشتند 
در اکوسیستم علم و فناوری ایران نقش داشته باشند. 
آن ها خیلی جدی به بازگشت به کشور فکر می کردند و 

این موضوع انگیزه ی بزرگی برای شروع ما بود.
حســینی در خصوص مخاطبان این سامانه می گوید: 
ما در پلتفرم کانکــت مخاطبمان هر ایرانی ســاکن 
خارج از کشــور نیســت؛ بلکه هدف فارغ تحصیلان و 
اساتید ایرانی ۱۰۰ دانشــگاه برتر دنیا یا افراد شاغل و 
کارآفرینان در شــرکت های با تکنولوژی پیشرفته یا 
شرکت های استارتاپی خارج از کشور هستند.  گاهی این 
افراد سال های زیادی خارج از کشور مشغول هستند و 
ظرفیت هایی که در ایران در حوزه  تخصصی  آن ها وجود 
دارد را نمی شناسند و ارتباطات زیادی در ایران ندارند 
یا موانعی مانند سربازی و بحث های مالی وجود دارد که 
آن ها را برای همکاری مردد می کند. راه حلی که ما در 
نظر گرفتیم این بود که برنامه ای طراحی شــود تا فرد 
بدون این که لازم باشد بستری که در آن کشور برایش 
مهیا شده را رها کند، توانایی تعامل با کشور در حوزه  
علم و فناوری را داشته باشد. به این طریق فرد می تواند 
ظرفیت های حوزه ی تخصصی خود را در ایران شناسایی 
 کند و یا با مراکز و پژوهشــگاه های که در ایران در آن 
حوزه فعال هستند آشنا شود. در واقع قبل از بازگشت 
به ایران، از شرایط کاری و اقتصادی خود، آگاه شود و به 

این شکل مسیر برگشتش هموار تر می شود.
او معتقد اســت: این پلتفرم یک پل ارتباطی بین افراد 

ساکن خارج از کشور  با مراکز متناسب با تخصص آن فرد 
در داخل است و فرد می تواند در حوزه  تخصصی خودش 
با ظرفیت های موجود آشنا شــود. همچنین طیفی از 
حمایت ها رو برای این افراد مد نظــر قرار دادیم؛ مثلًا 
در رفع موانعی مانند سربازی، فردی مشمول سربازی 
است می تواند با انجام یک پروژه  علمی و فناورانه چالش 
سربازی اش را حل کند یا تسهیلگری مسیر افرادی که 
قصد دارند یک استارتاپ یا مرکز دانش بنیان در ایران 

تأسیس کنند.
حســینی در خصوص میزان اســتقبال از این سامانه 
می گوید: تــا کنون ۸۰۰۰ نفــر در ســامانه ثبت نام 
داشته اند که ۲۷۰۰ نفر از این ها هم اکنون ایران هستند 
و بسیاری از اســتارتاپ ها توســط همین ایرانی های 
بازگشته از خارج از کشور شــکل گرفته است. گرچه 
اصراری به بازگشــت افراد به ایران به هیچ وجه وجود 
ندارد. ما در وهله  اول ســعی می کنیم ارتباط اولیه را 
شکل دهیم و اگر خود فرد جایگاه خوبی در ایران پیدا 
کند، به کشور باز خواهد گشت. مهم ترین نکته برای این 
افراد احساس تاثیرگذاری  است که ممکن است به دلیل 

فضای رقابتی زیاد در خارج از کشور نداشته باشند.
در وبسایت این سامانه، نمونه های موفقی از همکاری 
نخبگان خارج از کشور ثبت شده است؛ از جمله یکی 
از این موارد معصومه جباری فر است که دکتری خود 
 Ecole را در رشــته مهندســی کامپیوتر در دانشگاه
Polytechnique de Montr ́eal کانادا سپری 

کرده است و محقق پســادکتری در دانشگاه تورنتو و 
دانشگاه مک گیل کانادا بوده اســت. وی بعد از ارتباط 
با مجموعه معاونت  علمی از طریق سامانه کانکت، در 
داخل کشور مشغول به کار شــد و هم اکنون به عنوان 
رئیس هیئت مدیره و مدیر تحقیقات شرکت »چابکفا« 

مشغول به فعالیت است.
نمونه دیگر ســید علی موسوی شــایق است که دوره 
پسادکتری را در دانشگاه های هاروارد و MIT گذرانده 
اســت. ادامه  فعالیت او پس از ارتباطــی که از طریق 
معاونت علمی ایجاد شــده به این صورت است که در 
حال حاضر به عنوان عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد فعالیت می کند و در سال ۱۴۰۱ موفق 
به کسب جایزه بین المللی بنیاد علم و فناوری مصطفی 
)رقابت کنز( شده اســت. همچنین موفق به تأسیس 
شرکت ریز سامانه بهبود درمان گردید و در حال حاضر 
به عنوان مدیرعامل شرکت ریز ســامانه بهبود درمان 
و رئیس مرکز رشــد فناوری سلامت در پارک فناوری 

سلامت مشهد در حال فعالیت است.
ســید مهدی خلیق رضوی که محقق پسادکتری در 
دانشگاه MIT و هاروارد بوده است نیز از دیگر افرادی 
است که  با استفاده از حمایت برنامه همکاری، به عنوان 
محقق پســادکتری در پژوهشــگاه رویان مشغول به 
فعالیت شد. او در ادامه فعالیت های خود شتاب دهنده 
همتک را در ایــران و شــرکت Cognetivity را در 
انگلســتان تأســیس کرد و در حال حاضــر به عنوان 
مدیرعامل شرکت خردورزان شهر هوشمند در ایران 

در حال فعالیت است.

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهانهواپیمای برقی یک گام به واقعیت نزدیک تر شد

ایجاد توانایی تعامل با کشور در حوزه علم و فناوری



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2784 یک شنبه 21 خرداد ماه

کشاورزي

به اعتقاد كارشناســان امر توســعه، 
در تكامل توليد كشــاورزي 3 مرحله 
اساســي وجــود دارد. نخســتين و 
ابتدايي ترين نوع توليد كشــاورزي، 
»معيشتي محض« اســت كه از بهره 
وري پاييني برخوردار است و صرفا براي خود مصرفي و خود 
عرضه اي صورت مي گيرد. دومين مرحله كشاورزي » مختلط« 
است؛ در اين مرحله قسمتي از محصول براي مصرف شخصي 
و قسمت ديگر براي فروش به بخش تجاري توليد مي شود اما 
در سومين مرحله كه نمايانگر كشت » نوين« است و مرحله 
مطلوب به شمار مي آيد، كشــاورزي كاملا تخصصي و داراي 
بهره وري بالاســت و توليد متناسب با ســليقه بازار تجارتي 
صورت مي گيرد و خود مصرفي و خود عرضه اي در آن بسيار 

ناچيز است. 
در كشور ما متاسفانه به علت نبود دانش و مديريت اقتصادي 
در واحدهاي كشاورزي اين بخش در مرحله مختلط باقي مانده 
است و محصول توليدي كشــاورز جز براي مصرف شخصي و 
اندكي هم براي فروش تجاري پرورش نمي يابد كه اين باعث 
شــده اســت، در اين بخش بهره وري بالايي نداشته باشيم و 
درآمد كشــاورزان اندك و ناچيز باشــد و صادرات در بخش 
كشاورزي در حد گسترده اش صورت نگيرد و از همه مهم تر به 
مرحله خودكفايي نيز نتواند دست يابد. از اين رو بحث تبديل 
و تغيير كشاورزي معيشــتي به كشاورزي تجاري براي بهبود 
وضعيت كشاورزي كشور بسيار ضروري و لازم به نظر می رسد. 

   نياز به سرمايه گذاري  و توجيه اقتصادي
در همين زمينه كوهسار خالدي، كارشناس اقتصاد كشاورزي 
درباره چگونگــي تبديل و تغيير كشــاورزي معيشــتي به 
كشاورزي تجاري به »كســب وكار« مي گويد: براي رسيدن 
به مرحله نوين در كشاورزي و رســيدن به بهره وري بالا نياز 
به ســرمايه گذاري و توجيه اقتصادي داريم. براي رسيدن به 
اين هدف بايد يكپارچه سازي اراضي صورت گيرد چرا كه در 
زمين هاي كوچك مكانيزه كردن در واقع دردي را دوا نمي كند. 
در حال حاضر در ايران بيش از 75درصد از اراضي كشاورزي 
زير 5 هكتار اســت. در زمين هايي در اين ابعاد صنعتي كردن 

چندان توجيه اقتصادي ندارد و به صرفه نيست. 
وي مي افزايد: زماني كه يكپارچه سازي اراضي صورت گيرد و 

اندازه زمين بزرگ و از شكل بخشي  خود خارج شود، مي توان 
با مكانيزه كردن و صنعتي كردن بهره وري را بالا برد و به دنبال 
آن درآمد كشاورز نيز افزايش می يابد. تقسيم اراضي كه بيشتر 
به واسطه ارث صورت مي گيرد باعث خرد شدن قطعات زراعي 
مي شــود و واحدهاي زراعي هرقدر كوچك تر باشند تجاري 

كردنشان هم سخت تر و كم بازده تر خواهد بود. 

   شركت هاي تعاوني و سهامي جايگزين كشاورزي 
خرد و قطعه اي

خالدي درباره راهكار رســيدن به وضعيــت مطلوب در بخش 
كشــاورزي توضيح مي دهد: اگر كشــاورزان بتوانند زمين هاي 
كوچك خود را در قالب شركت هاي تعاوني و سهامي يكي كنند 
آن زمان است كه مي توانند با توان سرمايه گذاري بيشتر و ريسك 
كمتر مزارع خود را مكانيزه كنند و كشت هاي گلخانه اي انجام 
دهند و نوع محصول خود را با توجه به مزيت هاي نســبي براي 

تجارت و عرضه به بازار و نه فقط معيشت خود تعيين كنند. 

   ضعف مديريت و دانش اقتصــادي  در واحدهاي 
كشاورزي

اين پژوهشگر و مدرس دانشــگاه ادامه مي دهد: براي تبديل 
كشاورزي معيشــتي به تجاري سطح ســواد و مهارت و سن 
كشاورز بسيار مهم اســت. متاسفانه كشــاورزان ما به علت 
نداشتن دانش اقتصادي توان محاسبه صحيح سود و زيان خود 
را ندارند. كشاورز يك هزينه آشكار دارد كه صرف خريد بذر و 
ديگر وسايل مورد نياز مي شود و هزينه ديگرش هزينه ضمني 
است كه هزينه زمين و ابزارآلات است كه در بيشتر مواقع مال 
خود كشاورز است. از آنجايي كه دانش اقتصادي روز و مديريت 
واحدهاي كشاورزي در اين بخش ضعيف است، كشاورز فقط 
هزينه آشــكارش را در نظر مي گيرد و هزينه هاي ديگرش را 
حساب نمي كند. اين عدم شفافيت باعث مي شود كشاورز به 
درســتي و كامل مقدار هزينه گذاريش را نداند و نتواند عامل 

ضرر را از بين ببرد. 
وي مهم ترين مشــكل دربخش كشــاورزي را عدم كيفيت 
نيروي كار مي دانــد و اضافه مي كند: نيــروي كار بي دانش و 
مسن و همچنين كوچك بودن واحدهاي زراعي فرصت را به 
متخصصان و دانش آموختگان اين حوزه نمي دهد. در صورتي 
كه اگر با ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناســي موجب افزايش 

بهره وري شويم آن وقت اســت كه مي توانيم منتظر افزايش 
توليد و درآمد كشــاورزان و وجود محصول همخوان با بازار 

باشيم. 

   تدويــن برنامه كارشناســانه؛ كاهش ريســك 
سرمايه گذاري در بخش كشاورزي

خالدي در زمينــه دخالت دولت در امور كشــاورزي و نقش 

بخش خصوصــي در اين حــوزه اظهار مي كنــد: در بخش 
كشــاورزي دولت بايد نقش حمايتي و ارشادي داشته باشد 
و در اين بخش با ســرمايه گذاري هاي زير بنايي اقتصادي به 
كشاورزي كمك كند. عناصر فعلي فعال در بخش كشاورزي 
كشورمان دانش آموختگان، سرمايه داران، كشاورزان و دولت 
اســت. در واقع ما هر 4عامل و شاخص توســعه كشاورزي را 
دركشــور داريم اما به علت اينكه اين 4 بخش با هم هماهنگ 

نيستند نتوانســته ايم بهره بري مناسب داشــته باشيم. اگر 
دولت برنامــه را تدوين كند كــه فارغ التحصيلان اين بخش 
جايگزين نيروي كار مســن شــوند، بخش خصوصي هم به 
ريسك پذيري كمتري در اين بخش سرمايه گذاري مي كنند 
و كشــاورزان هم به جاي اينكه پس انداز خود را صرف خريد 
 ملك در شهر كنند در همان بخش كشاورزي سرمايه گذاري 

خواهند كرد. 

»کسب و کار« تبديل کشت معيشتي به تجاري را بررسي کرد

نياز به توليد محصول متناسب  با  سليقه بازار داريم

يكشــنبه هفته جاري هيــات دولت 
نــرخ خريــد تضمينــي برگ ســبز 
چــاي را تصويــب و اعــلام كــرد. 
بــر اســاس تصميــم نماينــدگان 
نــرخ خريــد تضمينــي برگ ســبز 
 چــاي درجــه يــك نســبت بــه پارســال بيــش از
50 درصد و نرخ خريد تضميني برگ سبز چاي درجه دو بيش 
از 35 درصد افزايش يافته اســت. اين در حالي است كه ديگر 
محصولات كشاورزي 25 تا 30درصد افزايش قيمت داشته اند. 

 رئيس ســازمان چاي كشــور افزايش خريــد تضميني برگ 
ســبز چاي تا 50درصــد را عامل مهمــي در ايجــاد انگيزه 
چايكاران بــراي ورود به عرصــه چايكاري مي دانــد. به نظر 
مي رســد با اين افزايش قيمت تغيير زيــادي در عرصه توليد 
و بازار چاي ايراني بــه وجود خواهد آمد و در حوزه كشــت و 
برداشت چاي شمال كشــور كيفيت و مرغوبيت متفاوت تري 
از قبل را شاهد باشــيم. نظر دو تن از كارشناســان اين حوزه 
 را جويــا شــده ايم تا وضعيــت چايــكاران را مورد بررســي 

قرار دهيم. 

    اقدام دولت انگيزه كشاورزان را براي توليد، مضاعف 
مي كند

رئيس ســازمان چــاي دربــاره تاثيــر افزايش نــرخ خريد 
تضمينــي بــرگ چــاي ســبز در توليــد و بــازار فــروش 
چاي به »كســب و كار« مي گويــد: هيات دولــت نرخ خريد 
تضمينــي هــر كيلوبــرگ ســبز چــاي درجــه يــك را با 
 600تومــان افزايــش، 1800 تومــان ودرجــه دو را بــا

350 تومان افزايش،1000تومان تعيين كرده اســت. اين در 
حالي است كه پارسال هر كيلوبرگ ســبز چاي درجه 1200 
تومان ودرجه دو 650تومان ازچايكاران خريد شد. بنابراين هر 
كيلو چايي سودي تقريبا برابر با 1000تومان به كشاورز مي دهد. 
اين باعث مي شود كه انگيزه كشاورز براي توليد مضاعف شود و 
بسيار بيشتر از قبل به كشت و برداشت محصول با كيفيت رغبت 
داشته باشد و محصول با كيفيت و توليد بهتر بازار پردرآمدتري 

را به دنبال خواهد داشت. 

    هزينه  بيشتر در »به زراعي« و ترغيب كارخانه داران 
علي محرر، ماحصل افزايش50درصدي قيمت برگ چاي سبز 
را در بهبود كيفيت چاي، افزايش در سطح كشت و توسعه باغ ها 
موثر عنوان مي كند و مي افزايد: اين نرخ خريد تضميني چاي 
باعث مي شود كه كشــاورزان در به زراعي خود با هزينه بيشتر 
بتوانند محصول با كيفيت تري توليد و عرضه كنند و به دنبال 
آن كارخانه داران نيز ترغيب مي شوند چاي خشك مرغوب تري 
توليد و روانه بازار كنند. اميدواريم اين فرايند بتواند كشور ما را 
از واردكردن چاي خارجي بي نياز سازد و كل مصارف كشور در 

داخل تامين شود. 

    تبديل صنعت چاي ســازي به صنعتي درآمدزا و 
صادراتي

وي درباره انبارهاي سنواتي و ورود چاي تاريخ مصرف گذشته 
به بازار هم توضيح مي دهد: متاســفانه مصرف كنندگان چاي 
تمايل كمي به خريد چاي ايراني دارند و عرضه چاي كهنه در 
بازار فقط باعث مي شــود همان مصرف كنندگان اندك خود را 
نيز از دست دهد در حالي كه با برنامه ريزي و مديريتي صحيح 
مي توان چاي هاي انبار شــده را به صورت محصولات صنعتي، 
كود و ديگر مصارف كارخانه اي از كشــور خــارج كرد و ديگر 
رســوب توليدي را شاهد نباشيم. از ســوي ديگر اگر تبليغات 
كافي در اين زمينه وجود داشــته باشــد و براي مصرف چاي 

ايراني كه بسيار براي جسم مفيد اســت فرهنگ سازي كنيم 
مي توانيم توليد برابر با مصرف داشته باشيم و چاي داخلي در 
 انبارها نماند و صنعت چاي در ايران بــه يك صنعت صادراتي 

و درآمدزا تبديل شود. 

    افزايش قيمت چاي ايراني كمكي بزرگ به توليد آن
رئيس اتحاديــه توليدكنندگان چاي نيــز در همين زمينه به 
»كســب و كار« مي گويد: اين اتفاق كمك بســيار بزرگي به 
وضعيت توليد چاي ايراني اســت چرا كه كشاورز را ترغيب به 
توليد محصول با كيفيت تر و كشت و برداشت محصول بيشتري 
مي كند اما متاســفانه اين تصميم دولت در حوزه چايكاري نه 

تنها به منزله تصميم دقيقه 90 بلكه حتي خارج از وقت اضافه 
محسوب مي شــود. از آنجا كه فصل كاشــت چاي نيمه آبان و 
برداشت آن نيمه فروردين اســت، عملا اين افزايش نرخ خريد 
چاي تاثيري در محصول امسال ندارد؛ چراكه كشاورز محصول 
خود را كاشــته  و ديگر كاري به به زراعي ندارد و آماده چيدن 

است. 

    فشار به دلالان چاي كهنه 
امير مظفر نوري ادامه مي دهد: كشــاورز وقتي بداند محصولش 
سود چشــم گير و زيادي دارد ترغيب مي شــود سرمايه گذاري 
بيشتري كند تا هم از لحاظ كيفي و هم از لحاظ كمي محصول 

قابل قبولي داشــته باشــد اما اتفــاق بدي كه در حــوزه چاي 
ايراني افتاده اين اســت كه توســط يك ســري واسطه و دلال 
چاي هاي تاريخ مصرف گذشــته اي كه در انبارهاي ســنواتي 
مانده اســت در بازار عرضه مي شــود كه ايــن باعث كاهش هر 
چه بيشــتر ميل خريد مردم به چــاي ايراني مي شــود. اگر از 
طــرف كارخانجات و كشــاورزان اين واســطه ها تحت فشــار 
قرار گيرند و از طرفــي ديگر به دليل افزايــش قيمت تصويب 
شــده، توليد چاي با كيفيت  بهتر از قبل را داشــته باشيم ديگر 
شاهد رســوب توليد نخواهيم بود و بازار چاي ايراني نه تنها در 
 كشــور بلكه در عرصه بين المللي هم مي تواند بســيار پر رونق 

و درآمد شود. 

افزايش حمايت دولت از توليدکنندگان چای

اميد چايکاران با خريد تضمينی پر رنگ می  شود
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»ايــران بــه يكــي از مقاصــد مهم 
گردشگران خارجي تبديل شده است« 
اين جمله را مديركل نظارت و ارزيابي 
گردشگري سازمان ميراث فرهنگي در 
گفت وگو با »كسب و كار« گفت وتاكيد 
كرد: ايران مقصد گردشــگران فرهنگي اســت. با اين حساب 
سازمان ميراث فرهنگي، قصد توسعه اقامتگاه هاي بوم گردي 
را دارد و براي انجام اين كار روي اشــتياق بخش خصوصي و 

حمايت دولت حساب باز كرده است. 
عبدالناصر ميرچــي، مديركل نظارت و ارزيابي گردشــگري 
ســازمان ميراث فرهنگي در پاسخ اين ســوال كه آيا آماري 
از تقاضاي گردشــگران خارجي براي ســفر به ايــران وجود 
دارد، گفت: آمار به خودي خود براي ما اصالت ندارد. شــيوه 
و رويكرد جديد معاونت گردشــگري در دولت تدبير و اميد، 
شيوه و متد بزرگنمايي نيســت. با باز شدن افق هاي سياسي، 
رويكرد دولت آقاي روحاني، رويكرد جذبي و ايجابي اســت و 
نه سلبي. خوشــبختانه اين موضوع به مقوله صنعت توريسم 
تســري پيدا كرد و باعث شــد بار ديگر ايران در كانون توجه 
گردشــگران قرار بگيرد. با توجه به اين نكته، ما بايد با توسعه 
زير ســاخت ها و تجهيزات گردشگري پاســخگوي اين نياز 
باشــيم تا گردشــگران بتوانند با آرامش و امنيت بيشتري به 
ايران بيايند و در بازگشت، اين گردشــگران هر كدام بتوانند 
يك سفير غير مستقيم براي تبليغ آنچه كه در ايران مي بينند 
باشــند و اميدواريم با توجه بــه روحيه مهمان مــردم ما كه 
 روحيه نوازيست بتوانيم امنيت و رضايتمندي اين گردشگران 

را فراهم كنيم. 

تجربهميانمارراتكرارنميكنيم
مديركل نظارت و ارزيابي گردشگري سازمان ميراث فرهنگي 
با اشاره به تجربه شكست ميانمار در زمينه گردشگري افزود: 
من روي قضيه ميانمار توجه جدي اي داشــتم. ميانمار زماني 
در كانون توجه گردشــگران بود و فرصتي كه براي آن كشور 
فراهم شــده بود، در اثر نبود تاسيســات لازم و از همه مهم تر 
برخورد هايي كه از طرف كارگزاران تاسيســات با توريست ها 
مي شد، از بين رفت. به گونه اي كه ديگر ميانمار از كشورهاي 
مقصد جهانگردي حذف شده اســت. ما با استفاده از تجارب 
كشورهاي ديگر و فرصتي كه براي كشورمان فراهم شده است، 

بايد با تدبير به گونه اي عمل كنيــم كه خداي نكرده اين طور 
اتفاقات در كشور ما نيفتد. 

اشتياقبخشخصوصيوحمايتدولت،راهتوسعه
توريسم

ميرچي درباره اشتياق بخش خصوصي و حمايت دولت افزود: 
در ســال هاي اخير كه بحث صنعت توريسم و جذب گردشگر 
نداشتيم، زيرساخت هاي ما رشد و توســعه جدي پيدا نكرده 
است. ولي اكنون با اهميتي كه معاونت سرمايه گذاري ميراث 
فرهنگي، جناب آقاي دكتر شــيركوند و همكارانشــان به آن 
واقف شده اند، اميدواريم براي توســعه زيرساخت ها به جذب 
سرمايه گذار كمك كنند. آنچه كه ما در توسعه زيرساخت ها به 

ويژه زيرساخت هاي اقامتي و پذيرايي بايد به آن توجه داشته 
باشيم، اين است كه شرايط تشــويق و تسهيل كننده اي ايجاد 
كنيم كه بخش خصوصي بيشتري براي سرمايه گذاري هجوم 

بياورند. 
وي با اشــاره به همراهي بخش خصوصي ادامه داد: ما بايد با 
تقويت زيرساخت ها به شرايطي دست پيدا كنيم كه اگر با خيل 
انبوه گردشگران ورودي مواجه شديم بتوانيم پاسخگوي نيازها 
باشيم. به هر حال قضاوت هاي ما  نسبي است و نمي توانيم اين 
ادعا را داشته باشيم كه در زمينه امكانات اقامتي به كمال مطلق 
برسيم. اينكه بگوييم توان پاســخگويي به هرتعداد گردشگر 
ورودي را پيدا مي كنيم، ادعايي گزاف است. ما نگاهمان نسبي 
و واقعي اســت. اميدواريم با حمايت از اشتياقي كه در بخش 
خصوصي براي ايجاد تاسيسات اقامتي ايجاد شده، و برخورد 
مناسب با توريست هاي كه به كشــورمان مي آيند بتوانيم اين 

صنعت را به جايگاهي كه شايسته آن است برسانيم. 

مقصدگردشگرانفرهنگيهستيم
وي بازار هدف گردشگري ايران  را شرح داد و گفت: بخش زيادي 
از توريســت هاي خارجي، نگاهشان اين نيســت كه حتما در 
يك هتل 5ســتاره اقامت كنند. آنها مي دانند به كشوري وارد 
مي شــوند كه درگير ســال ها جنگ و تحريم بوده و طبيعتا 
در زمينــه تجهيزات جهانگــردي، در جايــگاه كيفي پايين 
تري از كشــورهاي غربي قرار دارد. قطعا گردشگران خارجي 
انتظار ســاحل و آفتاب و امثال اينها را نخواهند داشت. چون 
هنجارهاي حاكم بر كشور ما به گونه اي است كه توريست ها با 

مقاصد خوشگذراني يا به تعبير آقاي بهشتي با مقاصد عشرتي 
به ايران نمي آيند. براي گردشگران خارجي، يك شب بيتوته 
در خانه اي نقلي در كاشــان يا در اقامتگاه هــاي بوم گردي، 
جاذبه بيشتري دارد تا اقامت در يك هتل 5ستاره، اقامتي كه 
بارها در هتل هاي كشور خودشان يا ديگر كشورها داشته اند. 
گرچه يك هتل خوب با ارائه خدمات با كيفيت، عنصر مهمي 
در زمينه جذب گردشگر اســت، اما يك خانه باستاني كه در 
كشور ما بازسازي مي شود و براي پذيرايي از گردشگران مورد 
استفاده قرار مي گيرد، جذابيت بسيار بيشتري نسبت به يك 
هتل 5 ستاره دارد. ما به شدت به دنبال توسعه اقامتگاه هاي بوم 
گردي در استان هاي مختلف هستيم، تا تبديل به يك جاذبه 

گردشگري متفاوت با ساير كشورها شــود و در كنار هتل ها، 
متل ها و مسافرخانه ها مورد استفاده قرار بگيرد. تا الان اتفاقات 
خوبي در اين زمينه افتاده است و در اصفهان و كاشان خيلي از 
اين اقامتگاه ها آماده شده و در حال سرويس دهي به گردشگران 

خارجي هستند. 

ايران،سرزمينميراثباستاني
با توجــه بــه هدف گذاري هــاي انجام شــده در ســازمان 
ميــراث فرهنگي، توريســتي كه بــه ايران مي آيــد مي داند 
به ســرزميني با تمــدن چند هــزار ســاله قدم گذاشــته 
 اســت و طبق آخريــن اطلاعاتــي كــه داريم ايــران جزء

10 كشــور اول دنيا در زمينه جاذبه هاي تاريخي و باســتاني 
است. عمده توريست هايي كه به ايران مي آيند توريست هاي 
فرهنگي و علمي هستند كه به قصد بهره گيري از جاذبه هاي 
تاريخي و فرهنگي كشــورمان به ايران سفر مي كنند. به قول 
آدام اســميت بازار خــود را تنظيم مي كند و نيازي نيســت 
دســتورالعل صادر كنيم يا بگوييم كه اين نوع گردشگر بيايد 
و آن نوع گردشــگر نيايد! خود گردشــگران متوجه شده اند 
كه با توجه با معيارهــاي جمهوري اســلامي، به چه قصدي 
وارد كشــورمان شــوند. طبيعي است توريســتي كه دنبال 
 ســاحل و آفتاب و تفرج باشــد، ايران را در رتبــه اول مقاصد 

خود قرار نمي دهد. 

مديرکل نظارت و ارزيابي گردشكري سازمان ميراث فرهنگي در گفت وگو با »کسب و کار« مطرح کرد

اقامتگاه هاي تاريخي، جاي هتل هاي 5 ستاره

کسب و کار
گردشگری

زندگي و فضاي جامعه روســتايي مملو 
از كار و اشتغال اســت اما بيشترين افراد 
جويــاي كار در شــهرها را همين گروه 
تشكيل مي دهند؛ بوم گردي مي تواند بار 
ديگر اين افراد را در محيط روستا جمع 

كند.
فارغ از اين فضاي پر رمز و راز، سراســر زندگي اهل روستا مملو از 
آداب و رسوم دست نخورده و شگفت انگيز است كه هر تازه واردي 

را متحير مي كند. 
درجريان زندگي روستايي آيين ها و رسوم غني جاري است كه 
گردشگر با شناسايي هريك از آنها با دنيايي از تجربيات، فنون و 

مهارت زندگي روستايي آشنا مي شود. 
در اين مدل گردشگر در اتاق هايي كه روســتايي مهيا مي كند 
اسكان مي يابد و ضمن آشــنايي با آداب و رسوم آنها هزينه هاي 
اقامت و پذيرايي كه بــه مراتب كمتر از شــهرها خواهد بود را 
مي پردازد. او در اين نوع گردشگري هم با جاذبه ها و آداب و رسوم 
غني روستا آشنا مي شود و هم هزينه كمتري بابت اقامت و ديدار 

از مناطق ديدني و بكر پرداخت مي كند. 

اقامتگاههايبومگردي
اقامتگاه هاي بوم گردي در محيط هاي طبيعي با رعايت بالاترين 
سطح ممكن ضوابط زيست محيطي و به شكلي سازگار با معماري 
و سيماي طبيعي منطقه احداث شده و ضمن حداكثر تعامل با 
جامعه محلي، زمينه حضور و اقامت طبيعت گردان را با كيفيتي 

قابل قبول و تعريف شده در محيط هاي طبيعي فراهم مي كند. 

پايدارترينكسبوكار
اما در زماني كه اغلب روستاهاي كشور مملو از زمينه هاي اشتغال 
و كارآفريني است روستاييان با ســفر به مناطق شهري در پي 
اشــتغال بر مي آيند.  اين كار شــعر غزل حافظ را به ياد انسان 

مي آورد:
سال ها دل طـلب جام جم از ما مي كرد

و آنچه خود داشت ز بيگانه تمنا مي كرد
گـوهري كز صدف كون ومكان بيرون بود

 طـلـب از گمشدگان لب دريا مي كرد
اين نوع اقامتگاه هاي بوم گردي موفق ترين و پايدارترين كســب 
و كارهاســت زيرا امكان اشــتغال و كارهاي كوچك در محيط 
خانواده براي همه ساكنان فراهم مي شود.  در اين رويكرد تمام 
افراد خانواده مي توانند به فعاليتي مشغول شوند و از اين طريق 
به اقتصاد خانوار كمك كنند.  در اقامتگاه هاي بوم گردي روابط 
مســتقيم و متقابل ميزبان و  مهمان در خانــه و املاك خانواده 
گردشگر پذير صورت مي گيرد و اين حضور و مشاركت از سوي 
خانواده براي تجربه و رضايت گردشــگر و توسعه پايدار مقصد 

گردشگري و جامعه محلي، امري حياتي است. 

كاركردمتفاوتاقامتگاهها
كاركرد ايــن اقامتگاه ها تنهــا جنبه اقامتي نــدارد بلكه درآنها 

فعاليت هاي مختلفي همچون ارائه غذا و نوشيدني بومي، ساخت، 
آموزش و فروش صنايع دستي محلي هم صورت مي گيرد. 

اجراي نمايش و موسيقي ســنتي، برگزاري رويدادهاي بومي و 
تورها و فعاليت هاي بوم گردي از ديگر فعاليت هاي اين اقامتگاه ها 

براي گردشگران است. 
با اين حال مكان فيزيكي اقامتگاه، به دليل ســبك معماري، 
مصالح ارگانيك به كار رفته، طراحي داخلي و مبلمان بومي آن 
نيز به عنوان اكوموزه بومي، بخشــي از يك جاذبه گردشگري 
است.  الگوي توســعه گردشــگري در اقامتگاه هاي بوم گردي، 
براساس گردشگري جامعه محور است كه مي تواند نقش عمده اي 
را در توانمندسازي مردم محلي، توسعه منابع انساني، تنوع و رشد 

اقتصادي و همچنين خلق فرصت هاي شغلي جديد ايفا كند. 
اكولوژها بر اين باورند كه با معرفي و آشنايي گردشگران با محيط 
انساني )فرهنگ و اجتماع( مقصد خود، مي توانند فرهنگ بومي 
را صادر كنند و همچنين با آشنايي گردشگران با طبيعت منطقه 

خود، در حفاظت و نگهداري آن محيط نيز موثر واقع شوند. 
انگيزه اصلي توســعه اين اقامتگاه ها رشد زندگي جامعه محلي 
است و از سوي ديگر گردشــگر ضمن كسب تجربه ناب و بكر به 
رضايتمندي مي رســد كه همين محصول بومي چرخه توسعه 

پايدار گردشگري را كامل مي كند. 

استفادهازظرفيتهايجامعهمحلي
اما براي رشد و ماندگاري اين صنعت در روستا بايد از ظرفيت هاي 
محلي و نيروهاي بومي اســتفاده كرد زيرا روستايي بيش از هر 
كس ديگر نسبت به مناطق بكر و تاريخي روستاي خود آشناست. 
آنان همچنين براي حفظ محيط زيســت خود دغدغه بيشتري 
دارند اما نيروهاي غير بومي هرگز مانند آنان اين نگراني را ندارند. 
استفاده از افراد ناآشــنا و غيرمتخصص و سوء مديريت مي تواند 
برنامه هاي گردشگري كشور به ويژه در اين مناطق را به نابودي 
بكشــاند.  انگيزه اصلي افراد غيربومي براي ورود به اين كار سود 
اقتصادي است و تخريب محيط زيست برايشان اهميت چنداني 
ندارد به همين منظور نيروهاي محلــي بهترين افراد براي اداره 

چنين مكان هايي هستند. 
اقامتگاه هاي بوم گردي شكل خاصي از  مهمان نوازي ايراني و آداب 
و رسوم زندگي ايرانيان را به گردشگران ارائه مي كنند و از اين رو 
بهترين افراد براي معرفي اين سنت ها ساكنان روستاها هستند. 

هدف جامعــه محلــي و بومي هاي يــك منطقه از تاســيس 
اقامتگاه هاي بوم گردي در مرحله نخست تجارت اقتصادي نيست 
بلكه هدف حفظ خانه هاي روستايي، حفظ محيط زيست و پس از 

آن ارز آوري و ايجاد اشتغال در كشور است. 
روند رو به رشد بوم گردي در ايران و استقبال بي نظير گردشگردان 
داخلي و خارجي از اقامتگاه هاي بومي، نشانگر اين است كه دست 
يافتن به اهداف افق 1404گردشگري، نيازمند سرمايه گذاري 

ويژه در بخش گردشگري روستايي و عشايري است. 
آنچه اكنون مي تواند راهگشاي مسير توسعه پايدار گردشگري در 
ايران باشد، به رسميت شناختن اقامتگاه هاي بوم گردي و توسعه 

آنها براساس استانداردهاست. 

نگاهي به گردشگري روستايي که مملو از کار و اشتغال است 

بوم گردي، کسب و کار پايدار روستاييان 
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هنگامي كــه صحبت از 
توليد داخلــي به ميان 
مي آيــد، در هر صنف و 
شــركتي به هرحال اگر 
توليد كم هم باشــد اما 
همان مقدار را به صورت دست و پا شكسته 
توليد مي كنند. به طور كلي توليد داخلي در 
كشور ما مشكلات خاص خودش را دارد و هر 
سال وعده ها براي كاهش واردات و جلوگيري 
از قاچاق و همچنين حمايت توليدكنندگان 

داخلي در حد حرف باقي مي ماند. 
اما اين دو واژه »توليد ملي« در صنف ساعت 
به طور كلي مهجور واقع شــده و در بخش 
ساعت هاي مچي توليد داخلي وجود ندارد. 
مســئولان در اين صنــف در صحبت هاي 
خود اشاره كرده اند كه به جز توليد محدود 
ساعت هاي ديواري و روميزي، توليد ساعت 

مچي نداريم. 
البته چندي پيش قرار بــود با حمايت هاي 
دولتي شهركي براي توليد ساعت راه اندازي 
شــود كه آن هم به بن بســت خورد. رئيس 
اتحاديه فروشندگان، سازندگان و تعميركاران 
ســاعت اعلام كرده بود كه مدت ها پيش از 
دولت تقاضا كرديم تا در قالب وام يا هر نوع 
تسهيلات ديگري زمينه اي براي مان فراهم 
 كنند تا بتوانيم دســتگاه هاي ساعت ساز 
مورد نياز را وارد كنيم و ســوله اي در خارج 
از شهر در اين راســتا راه اندازي كنيم تا كار 
توليد ساعت در ايران آغاز شود كه متاسفانه 

مسكوت مانده است. 

از ســوي ديگر، در حال حاضر در ايران بازار 
ساعت هاي تقلبی نيز داغ است. كشورهاي 
چين، هند، هنگ كنگ، ســنگاپور، مالزي و 
پاكستان از بزرگ ترين كشورهايي هستند 

كه مارك هاي معروف ساعت را شبيه سازي 
مي كنند. ســاعت هايي كه در بازار به مردم 
فروخته مي شود به لحاظ طرح و شكل بسيار 
شبيه مارك هاي اصلي و معتبر بوده، ولي از 

نظر كاركرد و دوام موتور، بسيار عمر كوتاهي 
دارند. البته به گفته متوليان اين صنف، پاي 
موانع ديگري نيز در ميان اســت و در حالي 
كه به دليل عدم توليد ساعت در داخل اين 

كالا همچنان وارد مي شــود، شاهد فروش 
ساعت هاي قاچاق و تقلبي در كشور هستيم 
كه فعاليت فروشندگان ساعت هاي اصل را 

تحت تاثير قرار داده است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

 راه اندازي خط توليد ساعت در انتظار ارز دولتي
News kasbokar@gmail.com

ساعت هاي مچي در كشور ۴۰ واردكننده رسمي دارند
عبدالرحيم احمدي، رئيس اتحاديه فروشندگان، سازندگان و تعميركاران ساعت

در حال حاضر در ايران توليد ساعت بسيار اندك است و به عبارتي اصلا توليد ساعت نداريم. توضيح بيشتر اينكه 
در حال حاضر ايران در زمينه ساخت ساعت هاي مچي توليدي ندارد. البته بخش خصوصي در حال تلاش است 
تا با هماهنگي كشورهايي چون سوئيس و ژاپن، خط توليد ساعت را در ايران راه اندازي كند اما براي انجام اين امر 
به حمايت هاي دولت و تخصيص ارز دولتي نياز است. از سوي ديگر، براي راه اندازي خط توليد برندهاي مطرح در 
ايران نياز است دولت نيز حمايت هاي لازم را انجام دهد. اكنون حدود ۱۰ درصد كار انتقال خط توليد برندهاي 
خارجي به ايران انجام شده و با تكميل آن اين امكان وجود دارد كه براي حداقل ۳۰۰ نفر اشتغالزايي شود. در ميان 
صحبت ها اشاره شد كه در كشور توليد ساعت مچي نداريم، اما در عين حال بايد توضيحاتي در اين زمينه داده 
شود كه در خصوص ساعت هاي مچي در كشور ۴۰ واردكننده رسمي وجود دارند كه اجناس خود را از مبادي 
گمركي وارد مي كنند و نمونه هاي آنها كه تماما از برندهاي مختلف دنيا تهيه شده را براي فروش در معرض ديد 
خريداران قرار مي دهند. اما در ارتباط با ساعت هاي ديواري و روميزي بايد اشاره شود كه در اين زمينه ايران صاحب 
توليدات خاص خود است كه حتي بخشي از اين توليدات در حجم 5 تا ۱۰ هزار عدد نيز به كشورهايي مانند 
پاكستان، هند و كشورهاي عربي صادر مي شود. قيمت  ساعت هاي ديواري نيز به طور معمول رقمي بين 5 تا ۲5 
هزار تومان است و ساعت هاي ايستاده قيمتي بين ۱5۰ تا ۴۰۰ هزار تومان دارند كه در تعيين اين رقم، برند و 
كارخانه توليدكننده از اهميت ويژه اي برخوردار است. البته با توجه به تعرفه ۱۰ درصدي اعمال شده، براي واردات 
قاچاق در اين بخش انگيزه اي باقي نخواهد ماند، چرا كه تعرفه گمركي اين بخش در ايران چنان پايين است كه 
قيمت تمام شده ما در نهايت به گونه اي تعريف مي شود كه حتي در كشورهاي اروپايي هم نمي توان به اين قيمت 
نمونه اصلي را خريداري كرد. بر همين اساس سالانه حدود 5 ميليون ساكن كشورهاي مختلف براي تعمير يا تهيه 
ساعت از خدمات ايران بهره مي گيرند. همچنين موضوعاتي مانند ماليات يكي از مشكلات اصلي اعضاي صنف 
است. متاسفانه طي دو سال اخير بازار ما نيز مانند بسياري از صنف هاي ديگر فاقد رونق لازم بوده و در اين شرايط 
نحوه دريافت ماليات دشواري هاي متعددي براي اعضاي صنف ما به دنبال داشته است. از سوي ديگر تعميركاران 
ساعت با توجه به حساسيت و ظرافتي كه در اين كار وجود دارد پس از مدتي دچار عارضه هايي چون كمردرد 
يا آرتروز گردن مي شوند و هيچ گونه حمايتي از آنها صورت نگرفته و از سوي ادارات مربوطه بيمه نمي شوند. بر 

همين اساس مجموع اين شرايط موجب شده است حدود ۹۰ تا ۱۰۰ عضو ما واحدهاي خود را تعطيل كنند. 

نگاه  2
راه اندازي خطوط  توليد، مشكلات توليد داخلي و بيكاري را حل مي كند

حسين حسيني شاهرودي، عضو هيات رئيسه كميسيون اقتصادي مجلس
در تمامي بازارها و صنوف بايد اقدامات جدي براي توليد انجام شــود. بدان معنا كه بايد اقدام جدي و 
عملياتي براي رفع مشكل توليد و اشتغال وجود داشته باشــد. دولت نيز بايد براي حل اين مشكلات 
پيش قدم شده و مجلس، قوه قضائيه و بخش خصوصي را با خود همراه كند تا هم مشكلات اشتغال در 
كشور حل شود و هم به عنوان مثال با راه اندازي خط توليد ساعت در كشور هم به توليد داخلي افتخار 

كنيم و هم عده اي از جوانان مشكل بيكاري نداشته باشند. 
اقتصاد مقاومتي در حوزه فرهنگ سازي تجلي يافته و به نوعي در بين دولت و بخش خصوصي و مردم 
فهم مشتركي از اقتصاد مقاومتي به وجود آمده اســت اما اراده اي براي اجراي اين فهم مشترك ديده 
نمي شود. به خصوص در سال گذشته كه شاهد اجرايي شدن درست شعار سال يعني اقتصاد مقاومتي، 

اقدام و عمل نبوديم. 
با توجه به تجهيز نشدن زيرساخت ها براي پياده سازي اقتصاد مقاومتي طبق فرموده رهبري اقتصاد 
مقاومتي به خوبي در كشور عملياتي نشده است. آن هم در شرايطي كه حل نشدن مشكلات اقتصادي 
مي تواند پاشنه آشيل نظام باشد. به عبارت ديگر اگر مشكلات اقتصادي كشور حل نشود، تبعات فرهنگي 

و امنيتي را براي كشور به دنبال خواهد داشت. 
در اين زمينه بايد اقدام جدي و عملياتي براي توجه به توليد و بهبود وضعيت اشتغال داشت.  اين توجه 
نبايد صرف آمارهاي مركز آمار در مورد نرخ رشد اقتصادي يا بيكاري باشد. بايد وضعيت اقتصادي را در 

كف خيابان ها و در ميزان رفاه مردم جستجو كرد. 
شعار اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال زماني اجرايي مي شود كه اهتمام دولت را نيز همراه داشته باشيم. 
دولت بايد در اين راه پيش قدم باشــد كه اگر احتياج به تصويب قانوني دارد، پيشنهادش را به مجلس 
دهد و اگر لازم است قوه قضائيه با مفاسد برخورد كند، دولت آن را مطرح كند. ورود بخش خصوصي نيز 
منوط به حمايت دولت است.  بايد مشكلات به گونه اي رفع شود كه توليدات داخلي بتواند با كالاهاي 
خارجي رقابت كند چون در غير اين صورت آسيب جدي به بخش توليد وارد مي شود. همچنين دولت 
بايد اهتمام جدي در اجراي قانون رفع موانع توليد داشته باشد تا با اراده تمامي دستگاه ها امسال شاهد 

شكوفايي اقتصاد كشور باشيم. 

نگاه  1

مشكلات عديده اي ساخت ساعت را در ايران محقق نكرد
علي رضا خانلو، نايب رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان ساعت تهران

در حال حاضر توليد ساعت مچي در ايران صفر است و تنها در بخش ساعت ديواري چند توليدكننده داريم. البته جاي اميدواري وجود دارد كه با حمايت هاي دولتي و اختصاص ارز و با همكاري كشورهايي مانند سوئيس و ژاپن، خط توليد ساعت را در ايران راه اندازي كنيم. 
از دلايل توليد نشدن ساعت در ايران، ناتواني در ساخت موتور ساعت است و هم در زمينه ماشين آلات توليد و هم در زمينه فناوري توليد ساعت در داخل. اينها مشكلات كمي نيست و اين عوامل توليد اين كالا را دچار مشكل كرده است. ما اعلام كرديم كه حاضريم با بانك ها 
صحبت هاي لازم را در زمينه توليد ساعت انجام دهيم تا با سود پايين در بخش توليد كمك هاي مالي داشته باشيم. البته مشكلات در صنف ساعت به اينجا ختم نمي شود. نسبت ساعت هاي اصل به ساعت هاي تقلبي در بازار ايران يك به صد است و اين مساله بزرگ ترين 
مشكل صنف فروشندگان و سازندگان ساعت است كه از طرفي برندهاي بزرگ ساعت را به مخاطره انداخته و از طرف ديگر حق مردم و مصرف كنندگان تضييع شده است. مشتريان اصلا به اين موضوع آگاهي ندارند كه ساعتي را كه از يك ساعت فروشي معتبر تهيه مي كنند 
با ساعتي كه از يك خرازي مي خرند تا چه اندازه مي تواند متفاوت باشد. درواقع خريد ساعت اصل از فروشندگان مجاز به دليل اينكه اين دسته از فروشندگان در اين زمينه از تجربه كافي برخوردار هستند و جنس اصل مي فروشند براي خريداران مقرون به صرفه تر است  زيرا 

پس از خريد با خرابي كالاي خود مواجه نخواهند شد اما يا فروشندگان ديگر كه در اين زمينه تجربه ندارند ساعت هايي را تهيه مي كنند كه از كيفيت آن اطلاع ندارند و نمي توانند خدمات لازم را در اين زمينه به مصرف كنندگان ارائه كنند. 

نگاه  3

اصناف
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

با »توشه« از مسافرت خود درآمدزايي كنيد
نخستين سامانه مسافرمحور خريد از خارج با 

عنوان توشه آغاز به كار كرد. 
ايــن ســامانه كه بــه همــت برخــي از 
فارغ التحصيلان دانشگاه شريف آغاز به كار 
كرده اســت، يك جايگزين مناســب براي 
سرويس هاي پستي گران قيمت و سامانه هاي 

خريد از خارج به شمار مي رود. 
در سامانه توشه، مسافران با ثبت سفرهاي شان آمادگي خود را براي حمل كالا و 
در حقيقت درآمدزايي از سفرشان اعلام مي دارند كه با وجود عمر كوتاه دوماهه 
اين سامانه، تاكنون نزديك به 70 مسافر از بيش از 15 مقصد، سفر خود را در اين 

سامانه اعلام كرده اند. 
از سوي ديگر افراد متقاضي خريد از خارج و سايت هاي خارجي، تقاضاهاي خود را 
در اين سايت ثبت مي كنند و آن را با ارائه كارمزدي از مسافر آن مقصد درخواست 
مي كنند. خريد اين اجناس، توسط مسافر انجام مي شود و البته پول متقاضي در 

دست سامانه توشه مي ماند. 
هرچند كه اساسا با توجه به اينكه خريد در ابتدا با هزينه شخصي مسافر انجام 
مي شود و همزمان هزينه آن از متقاضي توســط توشه دريافت مي شود، امكان 

تخلف براي طرفين وجود ندارد. 
گفتني است اين سامانه كه به واسطه ايده هوشمندانه اش جزو فيناليست هاي 
كنفرانس آي بريج برلين و به سبب كيفيت سايت اينترنتي اش جزو برگزيدگان 
جشنواره وب ايران بوده است، به غير از خريد از خارج قسمت ارسال بار به خارج 
از كشور را نيز در جمله كاركردهايش دارد، مساله اي كه البته اين روزها بيشتر 

تحت الشعاع خريد از خارج قرار گرفته است. 
كاركرد توشه اي ها البته به وب سايت محدود نمي شود و آنها در كانال تلگرام خود 

نيز بخشي از مسافران و متقاضيان را آگهي مي كنند. 
بايد ديد كه در روزگاري كه فرهنگ مشاركتي نظير اوبر، اير بي ان بي  و نسخه هاي 
داخلي نظير اسنپ با حذف دلال ها در حال رشد و استقبال بيشتر كاربران هستند، 
اين سامانه چقدر به زمان احتياج خواهد داشت تا در ميان مسافران و نيازمندان 
به ارسال يا خريد جنس از خارج جاي خود را باز كند؟ تا به حال كه بازخوردهاي 
خوبي را از جامعه هدف شاهد بوده ايم و سرعت رشد كاربران سايت فراتر از تصور 

بوده است. 
 توشه اي ها حتي بلك فرايدي يا جمعه سياه آمريكا و اروپا را هم از دست نداده اند 
و به جاي قانع شــدن با تخفيف هاي اندك ديجي كالا و باميلو در ايران، به سراغ 
آمازون آمريكا، فرانسه، آلمان و ساير فروشگاه هاي اينترنتي در سراسر دنيا رفته اند و 
سفارشات خود را از طريق مسافران آن كشور دريافت كرده اند، به طوري كه در اين 
مدت، حجم سفارشات در سامانه توشه افزايش صد درصدي را شاهد بوده است. 

شما هم به »توشه« سر بزنيد و اگر مسافرتي در پيش داريد، سفرتان را به ثبت 
برسانيد و اگر قصد خريد از خارج را داريد، سفارش خود را ثبت كنيد تا اين سايت 

شما را به مسافري معرفي كند كه اين كار را براي شما انجام دهد.

خبر

  معايب ايميل ماركتينگ نسبت به 
بازاريابي شبكه هاي اجتماعي

1- هزينه: ارسال ايميل گروهي رايگان نيست اما 
شبكه هاي اجتماعي و ارتباطي رايگان هستند. ارسال 
ايميل گروهي رايگان بسيار محدود است و براي ارسال 

به جامعه بزرگ چندهزارتايي بايد هزينه كنيد. 

2- نياز به مهارت نسبي: براي استفاده و ارسال 
ايميل گروهي نياز به حداقل آشــنايي با اصول 
طراحي وب و توليد محتواي خاص ايميل است، 

حتي براي سامانه هاي پيشرفته. 

3- عدم سهولت و جذابيت: اپليكيشن هاي 
تلفن همراه ايميل، نسبت به برنامه هاي ارتباطي 
و شبكه هاي اجتماعي مانند اينستاگرام و تلگرام 
جذاب نيستند. بســياري از كاربران عادي اصلا 
آنها را استفاده نمي كنند و هرگز روي موبايل خود 

نصب نكرده اند. 

4- سرعت رشــد مخاطب: سرعت پيوستن 
و عضويت در كانال، گروه و صفحات شــبكه هاي 
اجتماعي قابل مقايسه با خبرنامه ها نيست. خودتان 
به عنوان يك كاربر مي توانيد اين ميزان عضويت را 

در ميان خانواده و دوستان مقايسه كنيد. 

5- تعامل بهتــر و جذاب تر: لايــك كردن 
وكامنت گذاشتن قابليت هاي بسيار جذابي است 
كه ايميل ها آن را ندارند، چون براي اين كار طراحي 

نشده اند. 

6- سرعت تحرير و تدوين: يك متن يا معرفي در 
شبكه هاي ارتباطي و اجتماعي به سرعت و در لحظه 
قابل تحرير و ارسال است، اما آماده كرده يك خبرنامه 

خوب، حداقل يكي دو ساعت زمان نياز دارد. 

7- اعتماد پايين به ايميــل ماركتينگ: 
متاسفانه تبليغات ايميلي به دليل اسپم فراوان به 
حال و روز تبليغات پيامكي دچار شده و اين شدت 
مزاحمت باعث بي اعتمادي عمومي به اين رسانه 

شده است.
 منبع: نت استارت

اورژانس کسب و کار نکات مديريتی

 برخي از مديــران گمان مي كننــد معذرت خواهي 
نشــانه ضعف اســت و آنان را از چشــم كارمندان 
مي اندازد امــا در واقــع عكس اين موضــوع صادق 
اســت، مديراني كــه مرتكب اشــتباه مي شــوند و 
 معذرت خواهي نمي كنند، از ارزش شان نزد كارمندان 

كاسته مي شود.
 كارمندان مي دانند كه هيچ كس كامل نيست و براي 
مديراني كه ايــن امر را نمي پذيرنــد، احترامي قائل 
نمي شوند. به نظر شما مديري كه اشتباه مي كند و آن را 

نمي پذيرد، نادان است يا ترسو؟
البته منظورم اين نيســت كه به گناهان خود اعتراف 
كنيــد، بلكه اشــتباه خــود را بپذيريــد و صادقانه 

معذرت خواهي كنيد. 

 بپذيريد كامل نيستيد
شما مدير هستيد ولي دليل نمي شود كه خطا نكنيد. 
در حقيقت در مقام مدير ممكن است بيش از ديگران 

اشتباه كنيد. اشتباه كردن طبيعي است. 

 اشتباه تان را بپذيريد
هيچ اشتباهي بدتر از آن نيســت كه مرتكب اشتباه 
شويد ولي تظاهر كنيد هيچ اتفاقي نيفتاده است. آن را 

بپذيريد و صادقانه معذرت خواهي كنيد. 

 منتظــر نباشــيد از شــما بخواهند 
معذرت خواهي كنيد

گاهي اشتباه مي كنيد ولي متوجه نمي شويد و ديگران 

به شما گوشزد مي كنند. با حسن نيت عذرخواهي كنيد 
ولي گاهي از اشــتباه خود اطلاع داريد، اجازه ندهيد 
ديگران از شما درخواست كنند معذرت خواهي كنيد. 

 واقع بين باشيد
شما مدير و الگوي كارمندان هستيد و رفتارتان سرمشق 
آنان است. حتي براي برخي مسائل و اشتباهات كه تقصير 
شما نيست، معذرت خواهي كنيد. براي مثال اگر همكاران 
ديگر با خشونت با كارمندتان رفتار كرده اند، در مقام مدير 
شركت از او معذرت  خواهي كنيد و بگوييد: »متاسفم كه در 
اين شركت چنين مسائلي پيش آمده است.«اگر نسبت به 
چنين مسائلي حساس باشيد، كارمندان احساس مي كنند 

شما از آنان در موارد ضروري حمايت مي كنيد. 

از عذرخواهي كردن نترسيد

كلاهبرداري، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ، معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبرداری كاری بر پايه فريب اســت. 
كلاهبــرداري جرمي اســت كــه در اثر 
تحولات اجتماعي ايجاد و از جرائم عمومي 
محسوب مي شود؛ يعني در صورت گذشت 
شــاكي، تعقيب يا اجــراي حكم متوقف 
نمي شود و حكم صادره اجرا خواهد شــد. در اين صورت جامعه به عنوان 
مدعي عمومي وارد عمل شده و فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم 
خواهد كرد، زيرا چنين فردي علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر 
مادي و معنوي به افراد مي شــود؛ امنيت عمومي جامعه را بر هم مي زند و 

جامعه دچار ضرر مادي و معنوي خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شــيوه هاي كلاهبرداري، مي توان 
جرم كلاهبرداري را به دو دســته اينترنتي و غير اينترنتي تقســيم كرد. 
محيط انجام كلاهبرداري در دو شيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هرچند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراسته 
باشــد كلاهبردار نيســت. ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پوش و داراي 
ظاهري آراسته، ولخرج و خوش برخورد هستند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حرص و طمع افراد ديگر را برانگيخته و با دادن وعده هاي مالي آنها را 
اغفال مي كنند. اين افراد درجه ريسك پذيري طرف مقابل خود را بالا برده 
و به حدي حرفه اي برخورد مي كنند كه امكان تفكر و تجزيه و تحليل را از 
طرف مقابل خود مي گيرند؛ در اين حالت كافي است كه فرد كمي غفلت 

يا طمع كند. 
در بين فريب خوردگان اينگونه جرائم، همه اقشار جامعه را مي توان ديد و 
اين موضوع مختص به گروه يا قشر خاصي نيست. چه بسا افراد تحصيلكرد  ه 

با موقعيت اجتماعي مناسب هم طعمه سود جويان قرار مي گيرند. 
به عنوان نمونه چندي پيش فردي با انتساب خود به دفتر يكي از مسئولان 
بلند پايه مملكتي با حضور در مســاجد و اماكن مذهبــي خود را نماينده 
دفتر ايشــان معرفي كرده و اعلام داشــته كه مي تواند بــراي افراد بيكار 
و جوياي كار در ســازمان هاي دولتي شــغل ايجاد كند. وي توانسته بود 
 مبلغ بالايــي از چندين نفر كلاهبــرداري كرده و پس از گذشــت مدتي

 متواري شده است. 
اين نمونه مبين اين موضوع اســت كه هرگز نبايد بــه راحتي تحت تاثير 
عناوين و اسامي استفاده شده توســط افراد ناشناس قرار بگيريم. چرا كه 
از جمله خصايص كلاهبرداري خوش پوشــي و خوش زباني است و انجام 
مانورهاي متقلبانه مانند داشتن پست و مقام، داشتن ملك و سرمايه فراوان 
يا داشتن موقعيت اجتماعي خاص و اينكه مي توانند به راحتي طرف مقابل 

خود را تحت تاثير دروغ پردازي هاي خود قرار دهند.

امنيت

5 روش تامين سرمايه اوليه براي شروع كسب وكار
شروع هر كسب وكاري بدون داشتن ســرمايه تقريبا از 
محالات است. شايد برخي از كسب وكارها نياز به سرمايه 
كمتري داشته باشند اما شروع كسب وكار بدون هيچ گونه 

سرمايه اي تنها يك وهم و خيال است. 
حالا ما براي شروع كسب وكار، اگر سرمايه اي از خود سراغ 
داريم كه چه بهتر، اما اگر سرمايه اي براي شروع كار نداريم، 

بايد چكار كنيم؟
ما به چندين روش مي توانيم سرمايه اوليه براي كسب و 

كارمان را تامين كنيم.

1- چشمپوشي از موارد غيرضروري در شروع 
كسب وكار

در شروع كار و فعاليت مان اگر سرمايه ما به اندازه كافي 
نيســت، مي توانيم از موارد و لوازم غيرضروري اجتناب 
كرده و فقط به سمت موارد خيلي ضروري متمايل شويم و 
آنچه را كه به صورت صددرصد براي شروع كسب وكارمان 

لازم است تهيه كنيم. 
به طور مثال وقتــي ما مي خواهيم يك فروشــگاه مواد 
غذايي راه اندازي كنيم، نيازي نيســت كه در همان گام 
اول مواردي مثل پودركيك يا به عنــوان مثال قارچ در 
مغازه داشته باشيم اما براي شروع كسب وكارمان داشتن 
پفك، بيسكوئيت، پنير و مربا و مواردي از اين دست در هر 
سوپرماركت به صورت صد درصد لازم است و بايد حتما 

آنها را تامين كنيم. 

2-استفاده از قلك ها و حساب هاي بانكي براي 
شروع كسب و كار

در اين مواقع مي توانيم سري به حساب بانكي مان بزنيم و 
معمولا همه افراد حتي خردسالان در بانك حساب دارند 
و افراد بالاي 20 سال هم معمولا چندين حساب بانكي 
دارند. مي توانيم موجودي هاي اين حساب ها را هر چند 
اندك باشد با يكديگر جمع كرده و بتوانيم سرمايه اي را با 
استفاده از آنها جمع و جور كنيم. 

باز هم من خيلي از افراد )حتي افراد بزرگسال( را ديده ام 
كه قلك دارند و مي گويند ما با فلسفه خاصي در آن پول 
پس انداز مي كنيم. به طور مثال روزانه هزار تومان يا 2 هزار 
تومان پول در آن قرار داده يا با شيوه اي نوين موجودي آن 
را پر مي كنيم يا براي پركردن آن، تلفيقي از هر دو روش را 
به كار مي بنديم. در روش اول همانطور كه گفته شد روزانه 
هزار يا 2 هزارتومان در قلك مي اندازيم. اما در روش دوم 
از باقيمانده هزينه هاي زندگــي مان براي پركردن قلك 
اســتفاده مي كنيم. به طور مثال ما براي خريد به مغازه 
سر كوچه مي رويم و از او دو تا ماكاروني همراه با سويا و... 
 تقاضا مي كنيم. در اين موقع اگــر هزينه مورد نظر مثلا

 8 هزار تومان  شود و ما يك 10 هزار توماني به فروشنده 
تحويل بدهيم، در اين موقع باقيمانده پول را به درون قلك 
مي اندازيم. اين موارد مي تواند يك استراتژي جذاب براي 

پركردن قلك باشد. 

3-قــرض گرفتن از ديگران براي شــروع 
كسب وكار

همه با من هم عقيده ايد كه قرض گرفتن از ديگران يكي از 
سخت ترين كارهاي ممكن است. شايد براي شما هم پيش 
آمده باشــد كه بخواهيد با فردي براي پول قرض گرفتن 
تماس بگيريد اما خيلي اين دست و آن دست كرده ايد، شايد 
هم چندبار زنگ زده و دوباره قطع كرده ايد و مواردي از اين 
دست. اما قرض گرفتن از ديگران در كنار دشوار بودن آن 
اصولي دارد كه مي بايست آن اصول را رعايت كنيد تا نتيجه 

بگيريد. در ادامه به توضيح اين اصول مي پردازيم.

دقت كنيد كه از چه كسي مي خواهيد پول 
قرض بگيريد  

افراد مختلف با خصوصيات فردي، شخصيتي و اخلاقي 
گوناگون در اطراف ما هستند. ما بايد حواس مان باشد كه 
براي شروع كسب و كار مي خواهيم از چه فردي درخواست 
پول كنيم. دقت كنيد كه پولدار بودن يك فرد به اين معني 
نيست كه وي حتما به شما پول قرض مي دهد، يا اينكه 
فردي دايي يا عموي شما باشد، به اين معني نيست كه 
حتما به شما پول قرض مي دهد. شما بايد شخصيت آن 
فرد را بشناسيد و بدانيد كه اصلا آيا آن فرد ارزش رو زدن 
دارد و آيا كار صحيحي است كه از وي درخواست وجه 

كنيد يا اينكه اصلا آن فردمال اين حرف ها نيست؟ 

دوستان بهتر از خويشاوندان براي 
پاسخ مثبت به درخواست شما

اگر يك دوســت صميمي 
داريد كه تمكن مالي 

كافي براي قرض دادن به شما داردو با وي خيلي راحت 
هستيد مي توانيد از وي درخواست دريافت وجه كنيد كه 
در اين مواقع به احتمال زياد نتيجه بهتري خواهيد گرفت. 
معمولا دوستان بهتر از آشنايان و اقوام روي ما را مي گيرند. 

پيامك بدهيد
شايد براي خيلي ها سخت و نفسگير باشد كه به فردي زنگ 
بزنند واز او درخواست وجه براي مدتي مشخص كنند اما 
براي اين كار من راهكاري براي شما در نظر گرفته ام و آن 
هم اين است كه به فردي كه مي خواهيد از وي پول قرض 
بگيريد پيامك بدهيد تا اينگونه خودتان هم زياد اذيت 

نشويد، مگر زماني كه مجبوريد زنگ بزنيد. 

براي بازپرداخت تاريخ تعيين كنيد 
وقتي از فردي درخواست پول براي قرض گرفتن مي كنيد 
شايد يكي از دلايلي كه موجب مي شود به شما پول قرض 
ندهند اين ذهنيت خواهد بود كه فرد پيش خود فكر كند 
و بگويد حالا معلوم نيست اين فرد كي بخواهد اين پول را 
به من پس دهد كه در اين شرايط شما مي توانيد با معين 
كردن يك تاريخ و زمان مشخص فرايند قرض گرفتن را 

آسان تر كنيد. 
به عنوان مثال از هر روشي كه از فرد درخواست وجه 
می كنيد، حتما ذكر كنيد كه در چه تاريخي وجه را 
به وي پس مي دهيد. مثلا من يــك هفته، دوهفته، 
يك ماه، كمتر يا بيشتر، خلاصه هر زماني كه دوست 
داريد وجه را به وي پس دهيد را مشخص كنيد تا آن 
فرد نيز بتواند راحت تر درباره پول قرض دادن به شما 
تصميم بگيرد اما هر زماني كه مشخص مي كنيد به 

آن پايبند باشيد. 

چك بدهيد
به فردي كه تقاضاي دريافت وجه مي دهيدچك تقديم 

كنيد تا با خاطري آسوده به شما پول قرض دهد. 
اصلا اول چك را بنويسيد و به سراغش برويد يا به وي زنگ 

بزنيــد و بگوييد 
چك  مثــلا 

 بــه تاريخ 

يك هفته آينده به شما مي دهم و از شما تقاضا دارم در قبال 
آن مبلغي به من بدهيد تا مشكلم حل شود. 

در اين مواقع فرد با داشــتن چك مي دانــد كه مي تواند 
 روي قول شما حســاب باز كرده  و به شــما قرض دهد. 
حتي الامكان چك را در وجه حامل بنويســيد تا فرد با 

خاطري بسيار آسوده تر به شما پول قرض دهد. 

مبلغ را تقسيم كنيد 
بعضي افراد خيلي ناشيانه قصد پول قرض گرفتن دارند. 
به طور مثال وقتي فــردي مي خواهد مبلغي پول قرض 
بگيرد مي تواند آن را تقســيم بر 4 كند و از چهار نفر پول 

قرض گيرد. 
به طور مثــال شــما مي خواهيد كســب و كاري كه به 
ســرمايه اي اندك نياز دارد را راه انــدازي كنيد. در اين 
حالت فرض مي گيريم كه به مبلغ 4 ميليون تومان نيازمند 
هستيد. شما مي توانيد اين 4 ميليون تومان را از يك يا چند 

نفر قرض بگيريد. 
تصور كنيد اگر بخواهيد از يك نفر قرض بگيريد احتمال 
اينكه بخواهد پول به شما قرض دهد خيلي ضعيف است. 
اما اگر مبلغ مورد نياز براي شروع كسب و كار )در اين مثال 
4 ميليون تومان( را تقسيم بر چهار كرده و از چهار نفر يا 
حتي بيشتر، تقاضاي قرض كنيد  احتمال اينكه به شما پول 

قرض دهند بسيار زيادتر است. 
 

4-استفاده از تسهيلات بانكي براي تامين 
سرمايه اوليه راه اندازي كسب و كار

پيشنهاد مي كنم در بانك هاي مختلف حساب داشته 
باشيد و با حســاب تان كار كنيد تا در مواقع مورد نياز 
بتوانيد براي شروع كســب و كار يا هر الزام ديگري كه 
داشتيد از بانك پول قرض بگيريد. كار كردن با حساب 
هم كار خيلي پيچيده اي نيســت. به حساب تان پول 
واريز كنيد، برداشت كنيد، كارت به كارت كنيد، خريد 
كنيد و مواردي از اين دســت تا معدل حســاب شما 
افزايش يافته و بانك بتواند به شما تسهيلات )وام بانكي( 
بدهد، چرا كه براي بانك خيلي مهم است به افرادي وام 

دهد كه در بانك حساب فعال داشته باشند. 

5-استفاده از تمامي روش هاي ذكر شده
يكي ديگــر از روش هايي كه به شــما پيشــنهاد 
مي شود، اســتفاده تركيبي از هر چهار روش ذكر 
شده اســت. در اينصورت شــما مي توانيد بخشي 
 از هزينه هاي شــروع كســب و كارتان را از طريق 
پس انداز شــخصي خودتان، بخشــي را از طريق 
قرض گرفتن از ديگران، بخشي را از طريق دريافت 
تســهيلات از بانك و بخشي را هم به صورت چشم 
پوشــيدن و انصراف از خريد لوازم غير ضروري در 

شروع كسب و كارتامين كنيد. 
اميدوارم كه با اســتفاده از همين موارد ســاده و البته 

كاربردي بتوانيد كسب و كار خود را شروع كنيد. 
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